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عرضه نخستین محموله 
نفت خام سبک در بورس 

نفت، آبان ۱۳۹۷ 

۱۷۰ میلیارد ریال در 
بخش معدن نهبندان 

سرمایه گذاری شد
رئی��س اداره صنعت، معدن و تج��ارت نهبندان 
گف��ت: با صدور ۳ پروان��ه بهره برداری معدنی در ۶ 
م��اه گذش��ته ۱۷۰ میلیارد ری��ال در بخش معدن 
شهرستان س��رمایه گذاری شده اس��ت. به گزارش 
ایرن��ا، رضا اردون��ی اظهار کرد: ای��ن پروانه ها برای 
اس��تخراج ماده های معدنی ط��ا، مرمریت و آهن 
پاسری با ذخیره قطعی ۶ میلیون و ۳۳۰ هزار تن 
و اس��تخراج سالانه ۲۱۱ هزار تن صادر شده است. 
وی گفت: همچنین با صدور این پروانه های معدنی 
برای ۶۰ نفر اشتغال ایجاد شد. رئیس اداره صنعت، 
معدن و تجارت نهبندان بیان کرد: از ابتدای امسال 
۶ پروانه اکتشاف معدن برای ماده های معدنی پلی 
متال، آهن و مس صادر ش��ده است، همچنین در 
این مدت یک مورد گواهی کشف برای ماده معدنی 
مس با ذخیره ۱۷۰ هزار تن صادر ش��د. وی گفت: 
تاکن��ون ۱۱۵ پروانه بهره ب��رداری معدن با ذخیره 
معدنی بیش از ۸۳ میلیون تن و اس��تخراج سالانه 
یک میلیون و ۵۰۰ هزار تن در شهرستان نهبندان 
ب��ا س��رمایه گذاری ۸۰۰ میلیارد ریال و اش��تغال 

یک هزار و ۱۷۶ نفر صادر شده است. 

امی��د و آرزویی که قرار بود در دهه ۸۰ به ثمر 
بنشیند اما ۶ آبان با تاخیری ۱۷ ساله قرار است 

محقق شود!
تقدیر این طور رقم خ��ورد که من و همکارانم 
برای تحقق این مهم، تکلیف خود را انجام دهیم 

که مرور خاطراتش خالی از لطف نیست.
س��ال ۸۰ آق��ای زنگنه)وزیر نفت( ب��ه آقایان 
کاظم پور و عاصمی پور، ماموریت راه اندازی بورس 
نفت را دادند. مقدمات فراهم شد اما اواخر دولت 

هشتم از حرکت بازایستاد.
در دول��ت نه��م، رئیس جمه��وری، وزیر وقت 
)وزیری هامانه( را مکلف به راه اندازی بورس نفت 
با قید فوریت کرد و وزیر نیز این مسئولیت را به 

صندوق بازنشستگی نفت واگذار کرد.
به عنوان رئیس هیات رئیسه صندوق به اتفاق 
آق��ای ناصر محم��ودزاده و گروه��ی از نخبگان 
صنعت، شروع به بررسی نمونه های مشابه مانند 
بورس لندن، مسکو و شانگهای کردیم. همزمان 
مشغول برگزاری نشست های فشرده با مشاوران 
خارج��ی - داخلی ب��رای دریاف��ت نظرها، تهیه 
آیین نامه ها و ش��یوه نامه ها با همکاری س��ازمان 
بورس ش��دیم. در نهایت موفق به دریافت مجوز 
ش��ورای عالی بورس در اردیبهش��ت ۸۵ شدیم و 

بهمن ۸۶، هیات وزیران نیز آن را تایید کرد. 
خوش��بختانه توانس��تیم در زمین��ه امکانات و 
تجهی��زات، اقدامات قابل توجه��ی انجام دهیم. 
خرید ساختمان در جزیره کیش، نرم افزار به روز 
عرضه نفت و مشتقات از جمله این اقدامات بود. 
پس از آن اعام کردیم که آماده عرضه نفت خام 
هستیم و پیشنهاد شد با عرضه یک محموله، این 
فرآیند آغاز شود. راه اندازی فوری بورس نفت در 
آن مقطع می توانست از اتفاق های ناخوشایندی 
که بعدها در فروش ایجاد می شد جلوگیری کند 

اما به این دو دلیل راه اندازی اتفاق نیفتاد: 
۱- وزیران نفت و اقتصاد در آن مقطع اختاف 
داش��تند و هر کدام معتقد بودند از صدر تا ذیل 
بورس نفت به وزارتخانه های متبوع ش��ان مربوط 

است.
۲- امور بین الملل ش��رکت نفت که مس��ئول 
مستقیم فروش نفت است نیز در آن زمان به این 

روش فروش نفت عاقه ای نداشت.
جلس��ه ای برای حل اخت��اف و تصمیم گیری 
در حض��ور رئیس جمه��وری وق��ت برگزار ش��د 
که حاوی حاش��یه هایی بود اما اثری نداش��ت و 
راه اندازی انجام نشد. سال های بعد، پیش بینی ما 
درباره به فروش نرفتن نفت خام، درس��ت از آب 
درآمد و منتهی به آن ش��د که به عنوان پرونده 
پر س��روصدای ف��روش نفت در س��ال های اخیر 
می شناس��یم و هم��گان از آن مطلعند. امیدوارم 
پس از این همه سال، سرانجام بورس نفت شروع 
به کار کند و به اهدافش برسد. گفتنی است لابد 

این همه سال تاخیر، خیر بود؟!

اخبار
یکشنبه

29مهر1397
11صفر1440
21اکتبر2018

شماره39 سالاول

مهدیکرباسیان
رئیسهیاتعاملایمیدرو

یادداشت

خبر

در حالی که جزئیات تازه ای از تخلفات در عرضه زیر نرخ س��هام 
صندوق فولاد مطرح ش��ده، ابهام های جدی نی��ز درباره واگذاری 

سهام ۲۰ درصدی صندوق فولاد در ایرالکو ایجاد شده است.
به گزارش تسنیم، تضعیف شرکت های صنعتی با روی کارآمدن 
مدیران و س��هامداران س��ودجو، مسئله ای اس��ت که گاهی باعث 
کاهش ت��وان مالی و اقتصادی ش��رکت های صنعتی ش��ده و این 
موضوع روند پرشتاب تولید در واحدهای صنعتی کشور را با چالش 

رو به رو می کند.
اشتغال در کشور مسئله مهمی است که به طور مستقیم با رونق 
صنعت مرتبط است. زندگی بسیاری از کارگران صنعت آلومینیوم 
ب��ه ش��رکت های صنعتی گره خ��ورده اما متاس��فانه درحال حاضر 
جمعی��ت کارگری بس��یاری از واحدهای تولیدی در اس��تان های 

مختلف کشور به نصف کاهش پیدا کرده است.
بازنشس��تگان ه��م از این قاعده مس��تثنا نبوده ان��د و با تضعیف 
ش��رکت های صنعت��ی، حق و حق��وق آنها تضییع ش��ده اس��ت. 
بازنشس��تگان فولاد در چند ماه  گذش��ته چندین ب��ار برای احقاق 
حقوق خود و پیگیری مطالبات معوق شان از صندوق بازنشستگان 
ف��ولاد، دس��ت به اعت��راض زده اند و هر بار پاس��خ ش��نیده اند که 

نقدینگی کافی برای پرداخت مستمری وجود ندارد.
نامه�خبرساز�رئیس�کمیس�یون�اقتصادی�به�بازرسی���

کل�کشور
انتش��ار نامه رئیس کمیس��یون اقتصادی به بازرس��ی کل کشور 
درب��اره تخلفات در فروش س��هام متعلق به صندوق بازنشس��تگی 
ف��ولاد که منجر به متضرر ش��دن ۹۰ هزار بازنشس��ته این صنعت 

شده است، خبرساز شد.
پورابراهیمی در نامه ارس��ال ش��ده به قاضی س��راج با اشاره به 
مکاتبه های انجام ش��ده ب��ا وزیر امور اقتص��ادی و دارایی و رئیس 
س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار درباره موضوع تخلف ش��رکت های 
ب��ورس و اوراق به��ادار در زمان فروش س��هام متعل��ق به صندوق 
حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد گفته است: با گذشت بیش از 

یک س��ال از این اقدام و واگذاری سهام متعلق به صندوق حمایت 
و بازنشستگی کارکنان فولاد و تضییع حق هزاران بازنشسته فولاد 
در کشور، متاسفانه هیچ کدام از سازمان های دخیل در این موضوع 

پاسخگوی این وضعیت نیستند.
 از ای��ن رو به دلی��ل باتکلیف ماندن این موض��وع و جلوگیری 
از تضییع حقوق بیش از ۹۰هزار بازنشس��ته صندوق فولاد کشور، 
خواس��تار اقدامات قانونی و رسیدگی ویژه در راستای جلوگیری از 

تضییع حق بازنشستگان یادشده هستند.
وثیق�ه�دردسرس�از�صن�دوق�حمایت�و�بازنشس�تگی���

کارکنان�فولاد�به�بانک�رفاه
در س��ال ۱۳۹۲ صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد با 
جمعیت زیر پوشش بیش از ۹۰ هزار نفر، به علت نبودن نقدینگی 
برای پرداخت مستمری بازنشستگان، اقدام به دریافت وام به مبلغ 
ح��دود ۴۵۰ میلیارد تومان از بانک رفاه کارگران کرده اس��ت. این 
صندوق برای دریافت این تس��هیات، بخش��ی از سهام خود را در 
ش��رکت سرمایه گذاری توسعه و معادن و فلزات نزد بانک به وثیقه 
گذاش��ته ب��ود و وکالتنامه ای نیز برای فروش س��هام به بانک ارائه 

می کند.
گفتنی اس��ت با گذش��ت ۴ س��ال از زمان دریافت تس��هیات، 
صندوق بازنشس��تگی فولاد به دلیل آنکه توانایی پرداخت اقس��اط 
وام گرفته ش��ده را نداشت، در حال توافق با بانک رفاه برای تمدید 
وام اس��ت و وکال��ت فروش خ��ود را نیز ابطال و ع��زل وکیل را به 

س��ازمان بورس و بانک رفاه اباغ می کند. مجموع سهام به قیمتی 
کمتر از ۷۰۰ میلیارد تومان، واگذار شده در حالی که ارزش واقعی 

سهام بسیار بیشتر از این عدد بوده است.
�فروش�بلوک�مدیریتی�صندوق�بازنشس�تگی�فولاد���

در�ایرالکو�حسابرسی�شود
بر اس��اس برخی گزارش ها، س��هام صندوق بازنشس��تگان فولاد 
در ش��رکت ایرالکو ب��دون رقیب و به طور انحصاری بدون کش��ف 
نرخ واقعی به افرادی که اهلیت ندارند واگذار ش��ده اس��ت که در 
نتیجه آن شائبه احتمال تبانی و همین طور رعایت نکردن مقررات 
قانونی درباره واگذاری بخش��ی از س��هام ش��رکت ایرالکو به بخش 
خصوصی در قالب بورس و اوراق بهادر مطرح شده است. احتمالات 
و شائبه های مطرح ش��ده درباره تامین طلب بانک رفاه از مواردی 
بوده که نه تنها منجر به رفع مش��کل مستمری بگیران نشده، بلکه 
ممکن اس��ت باعث ایجاد مشکات اساس��ی تر و پیچیده تر در این 

مجموعه شود.
واکنش�سازمان�بورس�به�حاشیه�های�سهام�صندوق���

بازنشستگی�فولاد
س��ازمان ب��ورس و اوراق بهادار به حاش��یه های س��هام صندوق 
بازنشس��تگی فولاد و نقش این س��ازمان در ای��ن واگذاری واکنش 
نش��ان داد. به گزارش تس��نیم، پس از بالا گرفت��ن بحث واگذاری 
صندوق بازنشس��تگی فولاد که به اعتق��اد محمدرضا پورابراهیمی، 
رئیس کمیسیون اقتصادی، به قیمتی پایین تر از نرخ واقعی و خاف 

موافقت ها در بورس عرضه ش��د، س��ازمان بورس و اوراق بهادار در 
واکن��ش به این موضوع بر قانونی بودن این واگذاری تاکید کرد. در 
این زمینه، حس��ین فهیمی، مشاور رئیس س��ازمان بورس و اوراق 
بهادار و مدیرعامل ش��رکت س��رمایه گذاری مرکزی اوراق بهادار و 
تسویه وجوه به تشریح جزئیات این واگذاری به این شرح پرداخت. 
بان��ک رفاه کارگران دارای دو وکالتنامه رس��می بوده و ادعای عزل 
وکیل نسبت به یکی از آنها شده که نسبت به وکالتنامه ای که ادعای 
عزل وجود ندارد، تعداد س��هام کمتری را درب��ر می گیرد. بنابراین 
نسبت به بیش از نیمی از معامله انجام شده، حتی ادعای عزل هم 
وجود ندارد. همچنین معامله عمده تعداد ۴/۹۹۳/۴۱۳/۹۰۴ سهم 
از س��هام شرکت سرمایه گذاری توسعه معادن و فلزات معادل ۱۶/۱ 
درصد به عنوان سهام عمده مدیریتی غیرکنترلی به این نحو انجام 
ش��د که ابتدا کارگزاری بانک رفاه کارگران ب��ا ارائه وکالتنامه های 
رس��می ش��ماره ۷۴۲۱۴ و ۱۵۵۰۸۱ که به موجب آنها بانک رفاه 
کارگران به وکالت از سهامدار اصلی )صندوق حمایت و بازنشستگی 
کارکن��ان ف��ولاد( اختیار فروش آنها را برای وص��ول مطالبات خود 
داش��ته است، تقاضای عرضه عمده س��هام یادشده را مطرح کرد و 
پس از بررسی تقاضا و تکمیل مدارک نسبت به انتشار آگهی عرضه 
ش��ماره ۱۸۱/۲۲۳۲۱ م��ورخ ۹۶/۲/۴ با نرخ پایه هر س��هم هزار و 
۲۷۴ریال اقدام ش��د. با سپری شدن ۱۵ روز از انتشار آگهی عرضه 
که در دسترس همگان بوده و تمام فعالان بازار از جمله مالک سهام 
)صندوق حمایت و بازنشستگی کارکنان فولاد(، خریدار، فروشنده، 
وکی��ل و تمام ذی نفعان از آن مطلع ش��ده بودند، در روز معامله به 
تاریخ ۹۶/۲/۱۹  با توجه به ش��رایط معامله که کل ثمن معامله در 
۱۰ روز پ��س از معامله باید پرداخت و تس��ویه می ش��د، ۲ خریدار 
واجد شرایط رقابت کرده و سرانجام شرکت فولاد مبارکه، موفق به 
خرید س��هام بر اساس نرخ هر سهم هزار و ۴۰۷ ریال و در مجموع 
۷/۰۲۵/۷۳۳/۳۶۲/۹۲۸ ریال ش��د که حصه نقدی معامله از سوی 
خریدار به اتاق پایاپای پرداخت ش��د و پس از تس��ویه کامل آن در 

مهلت مقرر قانونی، معامله قطعیت پیدا کرد.

حسابرسی در صندوق بازنشستگی فولاد

 سیرآنوشموسوی 
همایش HSEE، روز گذش��ته با حضور اردش��یر 
سعدمحمدی قائم مقام ایمیدرو، امیر ولدخانی مدیر 
دفتر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی ایمیدرو 
و تع��دادی دیگ��ر از مدی��ران مرب��وط در طبقه دوم 
 HSEE ساختمان ایمیدرو برگزار شد. گفتنی است
مخفف بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی است. 
در این همایش ضمن اش��اره به لزوم توجه به ایمنی 
در معادن، س��ال ۹۶ ب��ه عنوان یک��ی از ایمن ترین 

سال ها در حوزه ایمنی در معادن معرفی شد.
به گزارش روزگار معدن، اردش��یر س��عدمحمدی 
قائم مقام ایمیدرو در همایش HSEE، گفت: تدوین 
شیوه نامه های مشخص و نظارت های مداوم و درست 
به ویژه توجه به آموزش از جمله عوامل موثر در تحقق 

برنامه های بخش ایمنی معادن است.
این مقام مس��ئول با بیان اینک��ه در زمینه ایمنی 
مع��ادن، نی��از مب��رم به ش��بکه ای منس��جم داریم، 
گف��ت: محور اصلی برنامه ه��ا در بخش ایمنی، توجه 
به آموزش اس��ت. در این زمین��ه مهم ترین بحث در 
جهان، افزایش س��طح آموزش هدفمند است که باید 

مورد توجه مدیران این حوزه قرار بگیرد.
س��عدمحمدی ادامه داد: س��اختار درست در روند 
فعالیت های معدن��ی، دیگر موضوع کلیدی در بخش 
ایمنی به ش��مار می رود. اگر برنامه اکتشافی درست 
نباش��د، بدون تردید طراحی دارای ایرادهایی بوده و 

پیمانکار دچار خطا شده است.
وی افزود: بنابراین نظارت های مداوم و درس��ت در 

زمینه ایمنی، ضروری است.
قائم مقام ایمیدرو ضمن اش��اره به ارزش نهادن به 
حوزه HSEE در مجموعه های معدنی کش��ور گفت: 
توجه مدیران مجموعه ها به مدیریت ایمنی، ضرورتی 
انکارناپذیر اس��ت چراکه این موضوع با جان انسان ها 

گره خورده است.
ب��ه گفته معاون طرح های توس��عه معدن و صنایع 
معدنی، بیش��ترین ح��وادث معدنی در کش��ورهای 
در ح��ال توس��عه رخ می ده��د، از ای��ن رو تدوی��ن 
ش��یوه نامه های مش��خص و ارتقای بخش بازرسی در 
این حوزه جزو ضرورت هایی است که باید در اولویت 

برنامه های مدیران قرار بگیرد.
وی در ادامه اظه��ار کرد: ۵۰ تا ۶۰ درصد حوادث 
ناش��ی از کار در ای��ران مربوط به بخش س��اختمان 
است و در حوزه معدن و صنایع معدنی جهان، چین 

بالاترین میزان مرگ و میر را دارد.
9۶،�امن�ترین�سال�حوادث�معدنی�

در ادام��ه این همایش، امی��ر ولدخانی، مدیر دفتر 
بهداش��ت، ایمنی، محیط زیس��ت و ان��رژی ایمیدرو، 
گفت: سال ۱۳۹۶ با رکورد یک فوتی در حوادث کار 
در واحدهای تابع س��ازمان ایمیدرو، امن ترین ضریب 
ش��دت حوادث در این س��ازمان را به خود اختصاص 

داده اس��ت. وی ب��ا بیان اینکه آمار حوادث از س��ال 
۱۳۸۲ تاکن��ون در واحدهای تابع س��ازمان ایمیدرو 
کاهش��ی بوده است، گفت: سال گذش��ته، امن ترین 
ضریب شدت حوادث در ۱۴ سال گذشته را داشته و 
شاهد بهترین عملکرد واحدهای تابع سازمان ایمیدرو 

بودیم.
وی افزود: در س��ال گذش��ته، تنها یک مورد فوت 
در واحدهای تابع س��ازمان رخ داد که یک رکورد به 

شمار می رود.
به گفته مدیر دفتر بهداشت، ایمنی، محیط زیست 
و ان��رژی ایمیدرو، ضریب ش��دت که ش��امل تعداد 
روزهای از دست رفته به ازای هر یک میلیون ساعت 

است، درحال حاضر به زیر یک رسیده است.
ولدخانی درباره تس��هیاتی ک��ه در صورت اجرای 
بخشنامه های HSEE برای کارفرمایان در نظر گرفته 
می ش��ود، اظهار کرد: قسمتی از بخشنامه ها، الزامات 
قانون��ی اس��ت که در قان��ون کار، تامی��ن اجتماعی، 
محیط زیست و قوانین مصوب مجلس شورای اسامی 

و هیات وزیران آورده شده است.
وی افزود: س��ایر قس��مت ها نیز مربوط به الزامات 
مربوط به س��ازمان ایمیدرو است و با حمایت ریاست 
هیات عامل، معاونت برنامه ریزی و معاونت طرح های 
معدن��ی، صنای��ع معدن��ی و معاونت مالی س��ازمان 
ایمیدرو، برنامه های مختلفی تدوین ش��ده که شامل 

الزامات و شیوه نامه ها نیز می شود.
به گفته ولدخانی، ایمی��درو در مواردی که بودجه 

واحدها برای اجرای الزامات تعیین شده کم باشد، با 
هدف پش��تیبانی از طرح ها به آنها کمک می کند، به 
طوری که سازمان ایمیدرو با توجه به ارزیابی عملکرد 
واحدهای مختلف، بهبود عملکرد آنها را در تخصیص 

بودجه به آنها در نظر می گیرد.
مدیر دفتر بهداشت، ایمنی، محیط زیست و انرژی 
ایمیدرو با تاکید بر اینکه دفتر HSEE تنها در حوزه 
واحدهای تابع س��ازمان ایمی��درو کار می کند، اظهار 
کرد: متولی بخش خصوصی، وزارت صنعت، معدن و 
تجارت اس��ت و این دفتر تنها کمک هایی به ویژه در 

حوزه آموزش به بخش خصوصی ارائه می دهد.
به گفت��ه ولدخانی، هر واحد بر اس��اس نیازهایش 
ارزیابی می ش��ود که در ۵ دس��ته از خیلی ضعیف تا 
عالی قرار می گیرد و امسال مجتمع سنگ آهن فات 
مرکزی ایران برای دومین س��ال متوالی رتبه نخست 

را به دست آورده است.
بخشنامه�شدن�بهینه�سازی�مصرف�آب��

همچنی��ن در ای��ن همایش، عب��اس رنجبر، مدیر 
زیرس��اخت ایمیدرو، گفت: سازمان ها و دستگاه های 
نظارت��ی از ایمیدرو گزارش مربوط به مدیریت س��بز 

را می خواهند و ما باید در برابر آنها پاسخگو باشیم.
وی در ادامه بیان کرد: ایمیدرو، بهینه سازی مصرف 
آب را بخشنامه کرده است و در آن خواسته شده که 
با توج��ه به تنش های آبی کش��ور، در زمینه مصرف 
آب، واحدهای تابع به نکته هایی توجه کنند. در نظام 
مدیریت سبز، حمایت و همراهی مدیران لازم است.

این مقام مسئول با بیان اینکه ایران جزو نخستین 
کشورهایی است که در قانون اساسی آن به حفاظت 
محیط زیس��ت توجه ش��ده اس��ت، افزود: بر اس��اس 
اص��ل ۵۰ قانون اساس��ی جمهوری اس��امی ایران، 
حفاظت محیط زیس��ت و نس��ل امروز و نس��ل های 
بع��دی که در آن حیات دارن��د، وظیفه عمومی تلقی 
می شود. از این رو فعالیت های اقتصادی که با آلودگی 
محیط زیس��ت و تخریب غیرقابل جب��ران آن همراه 

باشند، ممنوع شده اند.  
وی در ادامه با اشاره به قانون برنامه ششم توسعه، 
گف��ت: عوارض آلاینده واحدهای تولیدی که موضوع 
تبصره یک ماده ۳۸ قانون مالیات ارزش افزوده است، 
مشمول یک درصد از نرخ فروش می شود، نرخ فروش 
را بای��د به عنوان عوارض آلایندگ��ی در نظر گرفت و 

مبلغی را باید بابت عوارض آلایندگی پرداخت. 
رنجبر در ادامه افزود: در برنامه شش��م توس��عه در 
بخش ۸، قسمت آب، بند ز، تغییر ساختار مصرف آب 
شرکت های فولادی، آلیاژی و معدنی و شست وشوی 
مواد خام تا پایان س��ال اجرای برنامه شش��م توسعه 

مورد توجه قرار گرفته است. 
این موضوع در دس��ته خواس��ته های دستگاه های 
نظارت��ی خواه��د ب��ود.  وی در ادامه گف��ت: بخش 
مهمی از برنامه شش��م توس��عه به محیط زیس��ت و 
مناب��ع طبیعی پرداخته اس��ت. در این بخش، دولت 
موظف به انجام یکسری اقدامات شده که یکی از آنها، 
تاسیس��ات جمع آوری تصفیه و بازچرخانی آب است. 

واحدهای��ی که آلایندگی بیش از ان��دازه دارند، باید 
این اقدام را انجام بدهند. درحال حاضر در بخش��نامه 
درون س��ازمانی، این بخش را دیده ای��م و به یک بند 

قانونی تبدیل شده است. 
مدیر زیرساخت ایمیدرو گفت: بند ز از قانون برنامه 
شش��م، به اجرای مدیریت سبز پرداخته که بر اساس 
این ماده قانونی، بخش��نامه مدیریت س��بز را ارسال 
کردیم. همچنی��ن در ماده ۱۱ تبصره ۳ قانون هوای 
پاک، مصوب مجلس ش��ورای اسامی، آمده است که 
پروژه های بزرگ و متوسط بر حسب قوانین، مشمول 
ارزیابی زیست محیطی و موظف به نصب و راه اندازی 

سامانه پایش آناین هستند.
ایمنی�با�انسان�سروکار�دارد��

در ادام��ه این همای��ش، علی بهمنی، کارش��ناس 
HSEE ایمی��درو، گفت: بر اس��اس م��اده ۸۵ قانون 
کار، صیانت از نیروی انسانی، کارگر و کارفرما الزامی 
اس��ت. همچنین ماده ۹۱ قانون کار اهمیت ویژه ای 
دارد. بر اس��اس این ماده، کارفرما موظف است تمام 
وس��ایل را تهیه ک��رده، نیروها را آم��وزش دهد و بر 

عملکرد آنها نظارت کند. 
وی در ادامه گفت: مدی��رانHSEE مدیران ناظر 
هس��تند یعنی کس��انی  که می خواهند مانع تخلفی 
ش��وند و با این اق��دام در واقع از کارگ��ر، خط تولید 
و افزای��ش بهره برداری صیانت می کنند. بحث ایمنی 
با انسان س��روکار دارد، از این رو آموزش آنها اهمیت 

ویژه ای دارد.

آموزش، عامل موثر در تحقق برنامه های ایمنی معادن
در�همایش��HSEEمطرح�شد

استاندار اردبیل گفت: با پرداخت ۵۰۰ میلیارد ریال تسهیات 
س��رمایه در گردش و ثابت و نی��ز تامین ۶ مگاوات برق صنعتی، 
واحد تولیدی ریخته گری دقیق آرتا در ۳ مرحله توس��عه می یابد 
و عاوه بر ریخته گری و نورد، وارد فاز تولید میلگرد خواهد شد.

به گزارش تسنیم، اکبر بهنام جو در بازدید از واحد ریخته گری 
دقیق آرتا و آرتا سرم اردبیل اظهار کرد: با پرداخت سرمایه مورد 
نیاز و تامین زیرس��اخت لازم برای توس��عه ۲ واحد تولیدی آرتا 
س��رم و ریخته گری دقیق آرتا ۷۶۰ اشتغال جدید تا پایان سال 

آینده در استان اردبیل ایجاد می شود.

وی بی��ان ک��رد: با پرداخ��ت ۵۰۰ میلیارد ریال تس��هیات 
س��رمایه در گردش و ثابت و نیز تامین ۶ مگاوات برق صنعتی، 
واح��د تولی��دی ریخته گری دقی��ق آرتا در ۳ مرحله توس��عه 
می یاب��د و عاوه بر ریخته گری و ن��ورد، وارد فاز تولید میلگرد 

خواهد شد.
استاندار اردبیل افزود: با توسعه این واحد صنعتی ۷۰۰اشتغال 
جدید ایجاد می ش��ود ک��ه بر اس��اس تفاهمنامه امضا ش��ده با 
س��رمایه گذار، ۱۰۰ فرصت ش��غلی جدید تا پایان امسال ایجاد 
می ش��ود، ۲۵۰فرصت شغلی در نیمه نخس��ت سال ایجاد شد و 

۳۵۰ فرصت ش��غلی در نیمه دوم سال آتی ایجاد می شود و این 
اقدام گامی در راستای توسعه اشتغال در استان به شمار می رود.
بهنام جو با اشاره به بازدید از واحد تولیدی آرتاسرم نیز تصریح 
کرد: این واحد از س��ال ۸۵ با مش��ارکت جدی بانک صادرات و 
بنیاد برکت ش��روع به کار کرد و قادر اس��ت س��الانه دست کم ۶ 
میلیون س��رم تولید و عاوه بر نیاز بیمارستان ها و مراکز درمانی 

استان، بخشی از نیاز کشور به سرم را تامین کند.
وی گفت: ۳۰ درصد سرم های مورد نیاز کشور از خارج تامین 
می ش��ود که لازم است در سال حمایت از تولید داخلی با تزریق 

تس��هیات سرمایه در گردش در س��ریع ترین زمان ممکن، این 
واحد تولیدی که به مرحله تولید رس��یده اس��ت، شروع به کار 

کند.
استاندار اردبیل با بیان اینکه با شروع فعالیت کارخانه آرتاسرم 
۶۰ نفر از جوانان اس��تان در این واحد مش��غول به کار می شوند، 
اظهار کرد: حمای��ت از واحدهای تولیدی و صنعتی از مهم ترین 
اولویت ها در راس��تای رونق تولید و اشتغال بوده که برای تحقق 
این مهم، زیرساخت های لازم برای فعالیت این واحدها در سطح 

استان تامین شده و توسعه می یابد.

فولاد اردبیل وارد فاز تولید میلگرد می شود
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تخریب ناشی ازمعدنکاری 
 قابل جبران است

طلا ،آماده جهش
یک موسس��ه س��رمایه گذاری مس��تقر در نیویورک 
پیش بین��ی ک��رده که ن��رخ جهان��ی هر اون��س طلا در 
س��ال ۲۰۱۹ می��لادی ب��ه بی��ش از ۱۳۲۰ دلار خواهد 
رس��ید. به گزارش طلا نیوز، اس��کراپ رجیستر، موسسه 
س��رمایه گذاری امریکای��ی موس��وم ب��ه وی��زدوم تری 
اینوس��تمنت، در تازه ترین چشم انداز بازار فلزات گرانبها 
اعلام کرده که عملکرد ضعیف بازار طلا در س��ال ۲۰۱۸ 
میلادی به هیچ وجه منطقی نیس��ت و نرخ طلا برای یک 
جهش ناگهانی و فزآینده آماده می ش��ود. بر اس��اس این 
گزارش، تحلیلگران موسسه سرمایه گذاری ویزدوم تری 
تاکی��د کردند که نرخ هر اونس طلا، س��ال آینده به بیش 
از ۱۳۲۰ دلار خواهد رس��ید. قیمت طلا در ۶ ماه گذشته 
بی��ش از ۱۱ درصد کاهش داش��ته اس��ت. یک تحلیلگر 
ارش��د اقتصاد در این باره گفت: رون��د نزولی نرخ طلا در 
هفته های گذش��ته اصلا توجیه پذیر نیس��ت، آن هم در 
ش��رایطی که ارزش دلار حدود ۰.۴ درصد افزایش داشته 
و نرخ بهره اوراق قرضه خزانه داری امریکا نیز با رش��د ۱.۱ 
درصدی روبه رو شده اس��ت. به نظر می رسد عامل اصلی 
کاهش نرخ طلا در ماه های گذش��ته، کمتر شدن اعتماد 

سرمایه گذاران بین المللی بوده است.

استخراج از معادن، کمتر از فعالیت های عمرانی و 
کشاورزی های غیرمجاز بر محیط زیست آسیب وارد 
می کن��د. در واقع باید بگویم که هرگونه تلاش برای 
ایج��اد رفاه، درصدی به محیط اطراف آس��یب وارد 
می کند اما به نظر من درصد تخریبی که فعالیت های 
معدنی روی محیط زیس��ت بر جای می گذارد نسبت 
به کارهای عمرانی و تولیدی، کمتر است اما همواره 
معدن��کاران در مظ��ان اتهام فعالان محیط زیس��ت 
هس��تند. نکته ای که باید به آن توجه کرد این است 
که معادن در یک محدوده مشخص فعالیت می کند. 
بارها دیده ایم که پروانه بهره برداری و اکتشاف برای 
یک معدن صادر می شود اما متولیان محیط زیست، 
مانع ادامه فعالیت آن می ش��وند؛ تشکل های معدنی 
بارها معترض این شیوه از مدیریت بودند چراکه باور 

داریم این مسئله بسیار سختگیرانه است.
از این رو لازم اس��ت پیش از آغاز فعالیت معدنی، 
کارشناس��ان میزان آسیبی که به محیط زیست وارد 
می ش��ود را تخمین بزنند تا اگر میزان آس��یب وارد 
ش��ده به محیط زیست زیاد باشد نهادهای ذی صلاح 
مانند س��ازمان صنعت، معدن و تجارت و س��ازمان 
حفاظت محیط زیس��ت پیش از ش��روع کار، جلوی 
فعالیت معدنکاران را بگیرند زیرا متوقف کردن کار، 
زمانی  که مقداری از آن را پیش برده اند جایز نیست 

و هزینه های زیادی به معدنکار تحمیل می کند.
من منکر این مهم نیستم که فعالیت های معدنی، 
ب��ا انفجار، دس��تکاری بر طبیع��ت و گاهی تخریب 
زمین همراه اس��ت اما در کنار تش��کل های معدنی، 
به وی��ژه خانه معدن ایران تلاش کرده اس��ت میزان 
آسیب به محیط زیست را به کمترین میزان برساند. 
یک��ی از اقدامات این تش��کل خصوصی، دایر کردن 
کمیته محیط زیس��ت در این نهاد خصوصی اس��ت. 
یک��ی از اقدامات معدنکاران برای کاهش آس��یب به 
محیط زیست، کاشت درخت در اطراف معدن است. 
اگر معدنی به شرایط طبیعی زمین آسیب وارد کند؛ 
معدنکاران می توانند با درخت��کاری و بوته کاری در 
مناطق دیگر ای��ن ضعف را جبران کنن��د. بنابراین 
به نظر م��ن، فعالیت های معدنکاری تهدیدی جدی 
برای محیط زیست و منابع طبیعی کشور نیست. به 
نظر من آسیب رس��اندن به محیط زیست، بیشتر به 
وسیله توسعه فعالیت های کشاورزی غیرمجاز میسر 
اس��ت؛ حفر چاه های غیرمجاز برای توس��عه فعالیت 
کش��اورزی در بس��یاری از موارد باعث فرو نشست 
زمین شده است. علاوه بر این نباید از زمین خواری، 
در ش��هرها و روستاها غافل شویم. این نکته را نباید 
فراموش کرد که معدنکاری دس��ت ک��م در ۲ یا ۳ 
کیلومت��ر مربع قابل اجرا اس��ت. در ایران، حدود ۵ 
هزار پروانه بهره برداری صادر ش��ده اس��ت که بدون 
تردید تهدیدی برای محیط زیس��ت نخواهند بود.  از 
دید من، معادن برای محیط زیس��ت تهدید به شمار 
نمی رون��د. فعالیت معدنی مانند ه��ر اقدام عمرانی 
دیگری، یک س��ری تخری��ب به همراه م��ی آورد اما 
می توان با اس��تمداد گرفت��ن از فناوری های جدید 
به وی��ژه بازیاف��ت آب و پالایش آلاینده ه��ا، میزان 
آس��یب به محیط زیست را کاهش داد. اقدامات لازم 
برای کاهش جنبه های مضر در محیط زیس��ت باید 
فراهم شود و بر کسی پوشیده نیست که این مهم با 

فناوری جدید امکان پذیر است.  

علیرضاباقری
عضوهیاتمدیرهخانهمعدن

یادداشت

خبر

عضو هیات مدیره انجمن س��نگ آهن، درباره دلیل بی توجهی به 
معادن س��نگ آهن هماتیت در کش��ور، گفت: باره��ا این نقد را به 
فعالان حوزه معدن و مس��ئولان وارد کردی��م که چرا به این ماده 

معدنی توجهی نمی شود.
ب��ه گ��زارش روزگار معدن، هادي گلزار با اش��اره به ویژگی های 
س��نگ آهن مگنتیت، گفت: اگر عیار کانس��نگ مگنتیت، پایین و 
دارای ناخالصی باش��د، می توان با روش های س��اده فیزیکی آن را 
پرعیارس��ازی کرد. در واق��ع با درام مگنتیت و س��پراتور می توان 
عیار پایین آن را بالا برد اما با س��رمایه گذاری  کم و فناوری ساده، 

نمی توان عیار سنگ آهن هماتیت را افزایش داد.
گلزار با بیان اینکه در س��ال های گذشته، بیشترین تاکید بر بازار 

داخل بوده اس��ت، تصریح کرد: تمای��ل کارخانه های ذوب آهن و 
فولاد خوزس��تان بیشتر به  س��نگ آهن مگنتیت، با عیار بالای ۵۷ 
درصد اس��ت. این کارخانه ها نیاز چندانی به س��نگ هماتیت عیار 
پایین از خود نش��ان نداده اند. از این رو بازار داخلی این سنگ آهن 
چندان پررونق نیس��ت. علاوه بر این، نرخ این محصول معدنی در 
بازارهای خارجی پایین اس��ت و تولی��د آن برای معدنکاران صرفه 

اقتصادی چندانی ندارد.
 وی در ادامه تصریح کرد: س��رمایه گذاران به سمت کار ساده تر 
یعنی بهره برداری از معادن مگنتیت روباز با روش های مغناطیسی 
متمایل ش��ده اند. همین مس��ئله باعث ش��ده که از ذخایر سنگ 
هماتیت در کش��ور غافل ش��ویم، در حالی که در جنوب کشور در 

استان های هرمزگان، فارس و کرمان ذخایر هماتیت قابل توجهی 
وجود دارد. این ذخایر آنقدر غنی اس��ت که می توان صنایع تولید 
کنس��انتره، گندله و صنعت فولاد را بر مبنای سنگ آهن هماتیت 

ایجاد کرد.
عضو هیات مدیره انجمن س��نگ آهن با اشاره به تشکیل نهضت 
فرآوری انجمن سنگ آهن هماتیت در کشور، گفت: مدتی است که 
نیاز کش��ور در بخش فرآوری س��نگ آهن مطرح شده است. عمده 
توجه ما به معادن هماتیت است، از این رو شورای هماهنگی احیای 
معادن کوچک و متوس��ط، هماتیت ها را در دس��تور کار خود قرار 

داده  است.
گل��زار در ادامه گفت: ذخیره س��نگ آهن ایران، حدود ۴میلیارد 

تن اس��ت ک��ه یک میلیارد تن آن س��نگ آهن هماتیت اس��ت. از 
این رو تلاش می کنیم معدنداران را به سرمایه گذاری در این زمینه 
ترغی��ب کنیم. تا کن��ون معدن گل گهر و یک ش��رکت خصوصی 
 در منطقه فین حاجی آباد اس��تان هرم��زگان، در این زمینه ورود 

کرده اند.
وی ادام��ه داد: یکی دیگر از برنامه های انجمن س��نگ آهن برای 
توسعه معادن هماتیت، س��اخت یک شرکت خصوصی متشکل از 
بهره برداران هماتیت کشور است. قرار است این شرکت فرآوری، در 
منطقه نی ریز استان فارس تاسیس شود. ما تلاش می  کنیم معادن 
کوچک و متوس��ط این منطقه را فعال کنیم تا حدود ۵میلیون تن 

سنگ هماتیت از آنها برداشت کنیم.

بی توجهی به معادن سنگ آهن هماتیت

 سیرآنوشموسوی
 اس��تراتژی احیای معادن کوچک و متوس��ط، 
با هدف ارتقای س��طح دانش معدنکاری، توس��عه 
اش��تغال و به��ره وری، توس��عه می��زان تولی��د و 
فعال س��ازی معادن کوچک و متوس��ط از س��وی 
ایمیدرو و بخش خصوصی دنبال می شود. به گفته 
فع��الان حوزه معدن، در این مس��یر فعالان بخش 
خصوصی و دولت باید ب��ا یکدیگر همراه و یکدل 
باشند. در این بین، وظیفه اصلی بخش خصوصی، 
شناس��ایی موانع و مش��کلات مع��ادن کوچک و 
متوس��ط و وظیفه دولت به وی��ژه ایمیدرو، رفع و 

هموار کردن مسیر معدنکاران است.
تلاش�برای�احیای�معادن�کوچک��

زمین��ه،  همی��ن  در 
محمدرضا بهرامن، رئیس 
خان��ه مع��دن ای��ران در 
گفت وگو با روزگار معدن، 
پیش��نهاد  ک��رد:  بی��ان 
احیای مع��ادن کوچک و 
متوس��ط از س��وی خانه 
معدن ایران مطرح ش��ده 
است. ابتدا قرار بود خانه معدن به تنهایی این طرح را 
دنبال کند اما خوشبختانه ایمیدرو به موقع ورود کرد 
و بس��یاری از موانع در این مس��یر از سوی ایمیدرو 

برطرف شده اند.
وی درب��اره وظیفه اصلی ش��ورای احیای معادن 
کوچک و متوسط، گفت: امروز یک کارگروه اجرایی 
برای این مهم در خانه معدن ایران تش��کیل ش��ده 
ک��ه وظیفه اصلی آن، شناس��ایی موان��ع پیش روی 
معدنکاران است. این موانع متاسفانه در فعالیت این 
مع��ادن خلل ایجاد کرده و گاهی باعث تعطیلی آنها 

شده است.
بهرامن در ادامه افزود: تنها راهی که امروز می تواند 
معادن غیر فعال را به چرخ��ه تولید بازگرداند، رفع 
موانع اس��ت. به نظر من می توان ش��رایطی را ایجاد 
کرد که سرمایه گذاران با میل و رغبت در این زمینه 
ورود کنن��د. بخ��ش خصوصی، یک��ی از اصلی ترین 

تشکل ها در مسیر شناسایی موانع و مشکلات است. 
بخش خصوصی از ابتدا ش��رط را بر این گذاشت که 
موانع را شناسایی کند و اطلاعات را در اختیار دولت 

قرار دهد تا دولت برای رفع موانع تلاش کند.
دغدغه�ای�به�نام�احیای�معادن�کوچک���

و�متوسط
رئیس  اکبری��ان،  مهرداد 
ایران  آهن  انجمن سنگ 
در گفت وگ��و ب��ا روزگار 
معدن در این ب��اره بیان 
ک��رد: این روزه��ا احیای 
معادن کوچک و متوسط، 
ب��ه یک��ی از دغدغه های 
اصل��ی دول��ت و بخ��ش 
خصوصی تبدیل شده اس��ت. در واقع برای پیشبرد 
این مهم از ظرفیت های بخش خصوصی و نهادهای 

دولتی مانند ایمیدرو کمک خواهیم گرفت.
وی درباره مبنای کار این طرح، گفت: یکس��ری 
از مع��ادن فل��زی، غیرفلزی، س��نگ های تزئینی، 
س��نگ آهن، س��نگ کرومیت و... بازدهی لازم را 
از اس��تخراج فرآورده های معدنی ندارند، از این  رو 
تلاش می کنیم برای احیای این معادن، عواملی که 
باعث رکود در آنها شده است را شناسایی کنیم. به 
نظ��ر من دو مولفه در پویا نبودن این معادن تاثیر 
دارد؛ نخست، ناکافی بودن نقدینگی و دوم مجهز 

نبودن این معادن به ماشین آلات نوین.
اکبری��ان در ادامه بیان کرد: برخی س��ازمان های 
دولتی مانند سازمان حفاظت محیط زیست، معادن 
کوچک و متوس��ط را درگیر یکس��ری بروکراس��ی 
پیچی��ده اداری کرده  که گاهی ای��ن معادن را یک 
یا دو س��ال درگیر می کند. این کاغذبازی ها انگیزه 

فعالیت را از معدنکاران می گیرد.
به گفته رئیس انجمن س��نگ آهن ایران، موضوع 
بع��دی در رون��ق معادن، شناس��ایی بازار اس��ت. از 
آنجای��ی که صاحب��ان این مع��ادن نمی توانند برای 
فرآورده های معدنی خود مشتری پیدا کنند، ترجیح 

می دهند فعالیت اقتصادی خود را متوقف کنند.

وی معتقد اس��ت در این ش��رایط دولت و بخش 
خصوص��ی متض��رر می ش��ود چراکه دول��ت پروانه 
اس��تخراج از مع��ادن را ص��ادر می کن��د و بخ��ش 
خصوصی هم میلی برای ورود به این بازار اقتصادی 
ندارد زیرا می داند باید هزینه کند اما درآمدی ندارد. 
برای حف��ظ و نگهداری یک معدن نیمه تعطیل باید 

دستمزد کارکنان را پرداخت کرد.
رئیس انجمن سنگ آهن ایران با بیان اینکه برای 
برون رفت از این شرایط طرح احیای معادن کوچک 
و متوسط مطرح ش��ده است، خاطرنشان کرد: برای 
احیای این طرح ی��ک مربع ۴ ضلعی در نظر گرفته 
ش��ده اس��ت. این اضلاع عبارتند از ایمیدرو، بخش 
خصوصی یعن��ی انجمن های تخصصی مانند انجمن 
س��نگ آهن و خانه معدن، شورای هماهنگی احیای 
معادن کوچک و متوس��ط و در نهایت ش��رکت های 

سرمایه گذار مانند میدکو و گل گهر.
اعضای�شورای�احیای�معادن�کوچک���

را�بشناسید
وی در ادام��ه درب��اره اعضای ش��ورای هماهنگی 
احیای معادن کوچک و متوسط، گفت: من به عنوان 
رئیس انجمن س��نگ آه��ن ایران، یک��ی از اعضای 
این ش��ورا هس��تم. دیگر اعضای این ش��ورا، آقایان 
محمدرض��ا بهرامن رئیس خانه مع��دن ایران، علی 
یزدانی عضو هیات مدیره هلدینگ میدکو و وجیه الله 
جعفری مدیر شرکت تهیه و تولید مواد معدنی ایران 

هستند.
این فعال اقتصادی در پاس��خ به این پرس��ش که 
وظیفه اصلی این ش��ورا چیس��ت، بی��ان کرد: یکی 
از اصلی ترین وظایف این ش��ورا، شناس��ایی معادن 
کم بازده اس��ت. در این ش��ورا، ش��رایط این معادن 
مورد بررس��ی ق��رار می گی��رد زی��را در معادنی که 
قابلی��ت کار ندارن��د نباید س��رمایه گذاری کرد؛ در 
معادنی سرمایه گذاری می کنیم که کمترین توانایی 
و ظرفیت کار را داش��ته باش��ند. در نهایت این شورا 
تم��ام تلاش خود را برای تامین نقدینگی بازار انجام 

می دهد. 
اکبری��ان در ادامه اف��زود: ما امیدوار هس��تیم در 

سال های آینده، تعداد قابل توجهی از این معادن را 
فعال کنیم؛ اگر نتایج مثبتی از عملکرد شورا بگیریم 
بدون تردید در س��ال های آینده ش��اهد پیوس��تن 

اعضای بیشتری به این شورا خواهیم بود.
وی در پاس��خ به این پرس��ش که آیا گزارش��ی از 
تعداد معادنی که نیاز به احیا دارند در دس��ت است، 
گفت: هدف گذاری ما در خانه معدن بر احیای ۵۰۰ 
معدن، متمرکز ش��ده و ممکن اس��ت در عمل این 
تعداد کمتر یا بیش��تر ش��ود. باید بگوی��م که تعداد 
معادن غیرفلزی برای احیا بیش��تر هستند اما بدون 
تردید تعداد س��رمایه گذارانی که بخواهند در معادن 

غیرفلزی ورود کنند، کم است.
رئیس انجمن س��نگ آهن ای��ران در پایان با بیان 
اینکه معادن بیشتر در مناطق محروم هستند، گفت: 
جغرافیای معدنی ایران به ش��کلی اس��ت که معادن 
بیشتر در مناطق محروم مس��تقر هستند. بر کسی 
پوش��یده نیس��ت که طرح احیای معادن کوچک و 
متوس��ط، کمک ش��ایانی به احیای مناطق محروم 

خواهد کرد.
به�اعطای�تسهیلات�اکتفا�نکنیم���

س��یده حمیده زرآبادی، عضو کمیسیون صنایع 
و معادن مجلس ش��ورای اس��لامی نیز در این باره 
در گفت وگ��وی کوتاهی با روزگار معدن، بیان کرد: 
ب��رای احیای معادن کوچک و متوس��ط فقط نباید 
به اعط��ای تس��هیلات اکتفا کرد زیرا تس��هیلات، 
تضمین کننده رونق نیست. تجربه به ما نشان داده 
است هرگاه برای رونق یک واحد تولیدی به اعطای 
وام اکتف��ا کردیم نه تنها ج��واب نگرفتیم بلکه این 
کم��ک مالی باعث ش��د که آن واحد با مش��کلات 

جدی تری روبه رو شود.
کاووس قاس��می، سرپرس��ت دفت��ر بهره برداری 
معادن نی��ز در گفت وگوی کوتاهی با روزگار معدن، 
افزود: پ��روژه احیای معادن کوچک و متوس��ط، به 
شرکت تهیه و تولید مواد معدنی واگذار شده است. 
از این رو ترجیح می دهم از هرگونه اظهار نظر درباره 
آن پرهیز کنم اما باور دارم که اجرا کردن این طرح، 

نقش مهمی در اشتغالزایی خواهد داشت.

تلاش�برای�اعطای�تسهیلات�کم�بهره��
همچنی��ن در ای��ن رابط��ه، س��یدرضا عظیمی، 
مج��ری ط��رح احیا، فعال س��ازی و توس��عه معادن 
کوچک مقیاس، گفت: یکی از اصلی ترین مش��کلات 
معادن این اس��ت ک��ه بانک ها، پروان��ه بهره برداری 
مع��ادن را به عنوان وثیقه نمی پذیرند؛ از این رو برای 
دادن ضمانت به بانک ها با مش��کلات جدی روبه رو 
هس��تند. یک��ی از راهکاره��ای پیش��نهادی در این 
زمین��ه، ارائه ضمانتنامه ها به وس��یله صندوق بیمه 
است. علاوه  بر این تلاش می کنیم تسهیلات با بهره 

کم به معادن اعطا شود.
وی با اشاره به پیامدهای نوسان نرخ ارز بر معادن 
کوچک، گفت: نوس��ان نرخ ارز باعث ش��ده که نرخ 
تجهیزات معدنی و هزینه های اداره یک معدن بسیار 
بالا برود، از این رو لازم اس��ت برای ثابت کردن نرخ 

ارز تلاش کنیم.
عظیمی افزود: تامین نبودن تجهیزات، مشکلاتی 
ک��ه هنگام اس��تخراج مع��دن، با مناب��ع طبیعی و 
محیط زیس��ت ایج��اد می ش��ود، نب��ود اکتش��افات 
سیس��تماتیک و در نهای��ت ضع��ف در بازاریاب��ی، 

عمده ترین مشکلات معدنکاران است.
این مقام مسئول با بیان اینکه در زمینه بازاریابی 
به آموزش نیاز است، گفت: باید به دنبال راهکارهایی 
ب��رای حضور فع��ال در بازاره��ای جهانی باش��یم، 
محصولات معدنی باید به گونه ای به جهانیان معرفی 
ش��وند که پیش از اس��تخراج، خواهان فرآورده های 

معدنی ما باشند.
وی در ادام��ه ب��ا اش��اره ب��ه ل��زوم حمای��ت از 
توس��عه زیرس��اخت ها در معادن، بیان ک��رد: اجرای 
اس��کله های  ریل��ی،  حمل ونق��ل  زیرس��اخت های 
تخصصی، تس��هیل امور اداری در بخش محصولات 
معدنی، اعطای تسهیلات زیرساختی، استفاده رایگان 
از فضای آموزشی، استفاده از معافیت های آموزشی، 
حمایت از استارت آپ های فروش معدنی، تسهیلات 
مال��ی ب��رای س��رمایه گذاری و تس��هیل در پذیرش 
ضمانتنامه های بانکی، از اقداماتی اس��ت که با کمک 

ایمیدرو برای به روز کردن معادن انجام داده ایم.

 دولت و بخش خصوصی در احیای معادن کوچک یکدل شوند 
روزگار�معدن�گزارش�می�دهد

عضو هی��ات مدیره خان��ه معدن ایران، ب��ا بیان اینک��ه معدنکاران 
نیازمند آش��نایی با ماشین آلات، فناوری ها و تجهیزات جدید هستند، 
مطرح ک��رد: حضور ش��رکت های معدن��ی در ای��ران کانمین ۲۰۱۸ 
برگزاری کارگاه های آموزش��ی و پنل های تخصصی س��بب می ش��ود 
سیاس��ت گذاران بخش معدن ای��ران صدای معدنکاران را بش��نوند و 
راهکارهای کارشناس��ی برای مشکلات آنها شناسایی شود.  به گزارش 
روابط عمومی خانه معدن ایران، غلامرضا حمیدی انارکی با بیان اینکه 
نمایش��گاه ایران کانمین ۲۰۱۸ بهترین فضا برای آشنایی معدنکاران 
بخش خصوصی با آخرین دس��تاوردهای صنعتی و فناوری روز جهان 

است، اظهار کرد: با تولید ۴۰۰ میلیون تن ماده معدنی، حجم عملیات 
معدنی مان یک میلیارد و ۲۰۰ میلیون تن است و با تولید ۷۰۰ میلیون 
تن، این حجم به حدود ۲ میلیارد تن خواهد رسید، در حالی که دستیابی 
به رشد تولید مواد معدنی با ماشین آلات فعلی، قابل تحقق نیست. وی 
با اشاره به تفاهمنامه اخیر خانه معدن ایران با دولت در راستای احیای 
مع��ادن کوچک مقیاس و متروک، گفت: مع��ادن متروکی که روزی به 
دلیل مشکلات سرمایه گذاری رها شده اند، امروز می توانند با هم افزایی 
دول��ت و بخش خصوصی و با پش��توانه بکارگی��ری فناوری  های نوین، 
دوباره احیا و فعال ش��وند. به همین دلیل بخش معدن نیازمند آشنایی 

بیشتر با فناوری هاست و شرکت در چهاردهمین نمایشگاه بین المللی 
معدن و صنایع وابس��ته به فع��الان معدنی، امکان تب��ادل اطلاعات و 
انتق��ال تجربه های تخصصی را فراهم می کن��د و در این رویداد بزرگ 
معدنی، معدنکاران با ماش��ین آلات، فناوری ها و تجهیزات جدید آشنا 
خواهند شد.  حمیدی انارکی عنوان کرد: برگزاری ایران کانمین که هر 
س��ال آبان ماه، معدنی ها را دور هم جمع می کند، علاوه بر اینکه باعث 
می شود شرکت های بزرگ و کوچک با هم آشنا شوند، بستری را فراهم 
می کند تا دانش��جویان، استادان دانشگاه ها، فارغ التحصیلان و مدیران 
با فناوری روز و آخرین دس��تاوردها، آش��نا شوند. ش��رکت ها نیز برای 

محصولات خود بازاریابی می کنند و به جامعه معدنی معرفی می شوند.  
این پیشکس��وت و کارآفرین معدن با بیان اینکه برندس��ازی در بخش 
معدن ضرورت دارد، ادامه داد: سرمایه گذاری در صنعت معدنکاری که 
دارای ارزش افزوده اس��ت، به عن��وان یک بخش مهم اقتصادی باید هر 
چه زودتر در زمینه برندس��ازی و تقویت بازار ورود پیدا کند و با ارتقای 
کیفیت و برندسازی، معدنکاران سرمایه گذاران خارجی را جذب کنند 
زی��را در مقطع کنونی با توجه به ش��رایط اقتصادی، بخش خصوصی با 
مش��ارکت و پیدا کردن ش��ریک خارجی می تواند پروژه های معدنی را 

تامین مالی کند.

صنعت معدنکاری، نیازمند برندسازی است
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حسینشیرازی
فعالحوزهآلومینیوم

 بی رمقی تولید
با افزایش هزینه ها

صنای��ع آلومینیوم نس��بت به س��ایر صنایع 
فلزات درحال حاض��ر از رونق بهتری برخوردار 
اس��ت و به عنوان یک فلز س��بک، روند رو به 

رشدی را طی می کند.
بس��یاری از فناوری هایی ک��ه درحال حاضر 
مورد اس��تفاده قرار می گیرن��د در نانوفناوری 
در صنای��ع خ��ودرو و س��اختمان کاربردهای 
فراوان پیدا کرده اند و نیاز به آنها بیش از پیش 

احساس می شود.
 این صنایع در کشورهای توسعه یافته روز به 
روز مورد استفاده قرار می گیرند و فناوری های 
آن نیز نوین به ش��مار می روند. ع��اوه بر این 
در صنای��ع پایین دس��ت آلومینی��وم می��زان 
اش��تغالزایی به مراتب چندین برابر بیش��تر از 
صنایع بالادس��ت آن اس��ت. در کش��ور ما نیز 
صنایع پایین دس��ت آلومینیوم در ش��اخه های 
مختلف قادر ش��ده اند رش��د و گسترش قابل 

توجهی پیدا کنند. 
درحال حاض��ر یکی از مهم ترین مش��کاتی 
ک��ه تولیدکنن��دگان در صنایع پایین دس��ت 
آلومینی��وم ب��ا آن روب��ه رو ش��ده اند، افزایش 
بهای ش��مش آلومینیوم است چراکه از ابتدای 
س��ال جاری تاکنون نرخ ش��مش تح��ت تاثیر 
نوس��ان ن��رخ ارز و دلار ق��رار داش��ته که این 
نوس��ان، هزینه ه��ای تولید را بس��یار افزایش 
داده اس��ت. هم اکن��ون ب��ا هزینه ه��ای ب��الا، 
تولیدکنندگان صنایع پایین دس��ت آلومینیوم 

قادر به ادامه تولید نیستند.
 بس��یاری از مش��تریان در حالت انتظار قرار 
گرفته ان��د و بس��یاری از تولیدکنن��دگان نیز 
برای تولید مردد هس��تند چراکه با هزینه های 
نخواه��د برگش��ت  آنه��ا   موج��ود، س��رمایه 

 خ��ورد. البته تقاض��ا در بازار به طور نس��بی 
در وضعی��ت خوبی ق��رار دارد و کمبود ورقی 
وجود ندارد اما مهم ترین موضوع درحال حاضر 
افزای��ش بهای محصولات اس��ت و ب��ه دلیل 
مش��خص نب��ودن رون��د قیمت ه��ا در ب��ازار، 
مش��تری ها تنها به اندازه نیاز کوتاه مدت خود 
خرید می کنن��د و تولیدکنن��دگان تمایلی به 

تولید ندارند. 

یادداشت

خبر

 هیاتی متشکل از مدیران قطار شهری قم، شرکت مشاوره پردیسان 
س��ازه و موسس��ه حرا به عنوان نماینده ق��رارگاه خاتم الانبیا ۲۴ مهر 
امس��ال ب��ا حض��ور در ذوب آهن اصفهان ضمن دی��دار و گفت وگو با 
مهندس مهرداد تولائیان از خط تولید شرکت بازدید کرد. به گزارش 
روابط عمومی ش��رکت ذوب آه��ن اصفهان، مهندس تولائیان معاون 
بهره ب��رداری ذوب آه��ن در ای��ن دیدار به تش��ریح فرآیند تولید ریل 
در ذوب آهن اصفهان پرداخت و گفت: در ذوب آهن، ریل بر اس��اس 
اس��تاندارد جهانی تولید می ش��ود. معاون بهره برداری شرکت با بیان 
اینکه س��امانه کنترل کیفی ذوب آهن، مجهز به تجهیزات روز است، 
افزود: شرکت های معتبر بین المللی به عنوان نماینده و بازرس راه آهن 
جمهوری اس��امی ایران کیفیت ریل ذوب آهن را تایید کرده اند. وی 
از تولید شمش۲۶۰R در نیمه نخست آبان خبر داد و افزود: این نوع 

شمش که برای تولید۶۰UIC استفاده می شود تا پایان آبان امسال به 
تولید انبوه خواهد رسید. مسئولان قطار شهری قم در حاشیه بازدید 
از خ��ط تولی��د ریل درباره ریل ملی به بیان دی��دگاه خود پرداختند. 
سیدصدرا قاسمی، معاون فنی اجرایی سازمان قطار شهری قم گفت: 
این دیدار به منظور ارزیابی توان فنی ذوب آهن در تولید و تامین ریل 
مورد نیاز قطار شهری انجام شد. وی با بیان اینکه پشتوانه فنی موجود 
در ذوب آهن، نویدبخش تامین ریل مصرفی کشور از تولیدات داخلی 
اس��ت، افزود: با وجود تحریم های ظالمانه و سختگیری هایی که برای 
واردات این محصول استراتژیک وجود دارد، تولید ریل به وسیله ذوب 
آهن نقطه اتکایی برای ناوگان ریلی کشور به شمار می رود. معاون فنی 

اجرایی قطار ش��هری قم گفت: س��ال های گذشته، فناوری مورد نیاز 
صنایع از س��وی متخصصان داخلی تامین شده و امید است در آینده 
نزدی��ک بخش عمده ای از نیازهای کش��ور با ات��کا به تولیدات داخلی 
تامین  شود. س��یدمحمدصابری زاده، مدیر اداره نظارت سازمان قطار 
ش��هری قم، قابلیت فنی تجهیزات ذوب آهن را برای تولید ریل قابل 
ماحظه دانس��ت و گفت: مصرف کننده های داخلی باید با ذوب آهن 
و ریل تولیدی آن بیش��تر آشنا شوند. وی تعامل و ارتباط دومجموعه 
قطار ش��هری قم و ذوب آهن را بیش از پیش خواس��تار شد و تصریح 
کرد: بر اس��اس برنامه تا پایان س��ال ۶ کیلومتر از ریل قطار ش��هری 
به بهره برداری می رس��د. مدیر اداره نظارت قطار ش��هری قم افزود: با 

توانمندی که در مجموعه ذوب آهن دیدیم، امیدواریم ریل مورد نیاز 
را به وس��یله این ش��رکت تامین کنیم. وی ضرورت حمایت از صنایع 
و تولی��دات داخلی را یادآور ش��د و گفت: ب��ا خرید و مصرف تولیدات 
داخلی، اشتغال و کسب و کار رونق خواهد یافت. رضا سلیمیان، مدیر 
پروژه س��ازمان قطار ش��هری قم هم گفت: برای تامین ریل مورد نیاز 
قطار شهری قم با شرکت های مختلف در کشورهای اروپایی و آسیایی 
مذاک��ره  کردی��م اما بنا داریم با ارزیابی ریل ذوب آهن، ریل مورد نیاز 
پروژه های قطار شهری را از ذوب آهن تامین کنیم. مدیر پروژه سازمان 
قطار ش��هری قم افزود: طراحی و س��اخت خط تولی��دی برای تولید 
ریل، کاری بزرگ اس��ت که متخصصان ذوب آهن به خوبی از عهده 
آن برآمده اند. وی گفت: تولید ریل و س��ایر محصولات استراتژیک در 

کشور موجب رفع دغدغه خاطر مجریان پروژه هاست.

ریل مورد نیاز قطار شهری قم از ذوب آهن اصفهان تامین می شود

توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

لیکای اصل ، با حمل ۲۰۴۰ 15×۲۰×5۰ بلوک لیکا 15

لیکای اصل ، با حمل ۲5۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک لیکا ۲۰

درجه1، بدون حمل 5۶۰ 7×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا 7

درجه 1، سبک، بدون  حمل 9۰۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

درجه1، سنگین ، بدون  حمل ۶۶۰ ۲۰×۲۰×۴۰ بلوک طرح لیکا ۲۰

نرخانواعسیمانوپودرسنگنرخانواعبلوکسیمانی
توضیحات قیمت)قالبی(-بهتومان مشخصات محصول

بدون حمل 18۰۰ کیسه پودر سنگ  ۲5 کیلویی

بدون حمل 1۲۰۰ کیسه پودر سنگ  15 کیلویی

بدون حمل 1۴۰۰۰ کیسه سیمان سفید 5۰ کیلویی

بدون حمل 1۲۰۰۰ کیسه سیمان سفید ۴۰ کیلویی

با حمل – کامیون روز کیسه سیمان آکبند پوزولان تهران

   

تحریم ها صادرات فولاد 
را متوقف نکرد 

با آغاز تحریم ها، موضوع تخفیف برای فولاد 
صادرات��ی ایران قوت گرفته اس��ت. به گزارش 
بورس ۲۴ به��ادر احرامیان، عضو هیات مدیره 
ایران خاطرنشان  انجمن تولیدکنندگان فولاد 
کرد: تا کنون تحریم ها س��بب توقف صادرات 
فولاد ایران نش��ده اما ممکن اس��ت ب��ا ادامه 
فشارهای تحریمی از سوی دولت ترامپ شاهد 
مشکاتی در مبادلات مالی باشیم. وی تصریح 
کرد: متاسفانه خریداران فولاد صادراتی ایران 
با سوءاستفاده از تحریم خواهان تخفیف قابل 
توجهی هس��تند که این موض��وع در آینده به 
سود تجارت فولاد کشور نخواهد بود. احرامیان 
خاطرنش��ان کرد: با افزایش س��طح تحریم ها، 
هزین��ه مبادلات مالی افزای��ش خواهد یافت و 
دولت باید با سیاس��ت ارزی منطقی از کاهش 
این گروه از هزینه ها با هدف حمایت از بخش 
خصوصی بکاه��د. عضو هی��ات مدیره انجمن 
فولاد گفت: فولادس��ازان بزرگ کش��ور برای 

تامین مواد اولیه مشکلی ندارند.
وی ب��ه خطر خودتحریم��ی در بخش فولاد 
اش��اره ک��رد و اف��زود: در  5ماه نخس��ت 97 
صادرات فولاد با رش��د روبه رو شد اما به دلیل 
سیاس��ت های نادرست ارزی صادرات فولاد در 

شهریور با کاهش 1۲درصدی روبه رو بود.
احرامیان تصریح ک��رد: تحریم ها نمی توانند 
اثر قابل توجهی بر صادرات داش��ته باشند اما 
غیرش��فاف بودن سیاست های ارزی به کاهش 

صادرات منجر خواهد شد.

گروهمعدن
مزیت های بس��یار بتن، س��بب می شود 

تا استفاده بیش��تر از آن به عنوان یکی از اولویت های 
امروز کش��ور در حوزه های مختلف ساخت وس��از موردنظر قرار 

گیرد. اس��تفاده از بتن به منظور پاس��خگویی به نیازهای س��ازه ای، دوام و 
معماری، مقاومت در برابر آتش، دسترس��ی به س��نگدانه های مناسب، مصرف انرژی 
کمت��ر و به دنبال آن کاهش گازهای گلخانه ای از برجس��ته ترین مزایای آن به ش��مار 

می رود. ظرفیت های ایجادشده در کش��ور برای تولید سیمان در سال های گذشته، روند 
روبه رشد داشته تا جایی که حتی با مازاد تولید سیمان نیز روبه رو بوده ایم. 

همچنین درحال حاضر امکان دسترسی به فناوری پیشرفته بتن در کشور با توجه به وجود 
زیرس��اخت های نرم افزاری و سخت افزاری مناس��ب وجود دارد و فرصت بسیار خوبی است تا با 

همکاری انجمن های مختلف و س��ایر دست اندرکاران این حوزه به توسعه این صنعت در کشور رو 
بیاوریم. باید ش��رایطی را در کشور فراهم کرد تا استفاده از سازه های بتنی در ساخت وسازها به ویژه 

در ساختمان های بلندمرتبه بیشتر از گذشته مورد توجه قرار گیرد.

ی بتنی 
 مزایای سازه ها

ت و سـاز شهـری
در سـاخ

س�اختمان�های��� درص�د� �۱۸ ح�دود�
تهران�بتنی�است

رئی��س مرک��ز تحقیق��ات بت��ن با بی��ان اینکه 
هزین��ه س��اخت بناه��ای بتن��ی کمت��ر از دیگر 
ساختمان هاس��ت، عنوان ک��رد: هم اکن��ون تنها 
18درصد ساختمان های تهران از نوع بتنی است.

به گزارش ایسنا، مصطفی احمدوند اظهار کرد: 
مدت زمان س��اخت بناهای بتنی نسبت به دیگر 
س��ازه ها کمتر است و در عین حال هزینه ساخت 
هم کاهش پیدا می کند. همچنین میزان مقاومت 
ساختمان های بتنی در برابر زلزله، بیشتر از سایر 

ساختمان هاست.
وی درباره تعداد ساختمان های بتنی شهر تهران 
گفت: هم اکنون حدود 18 درصد س��اختمان های 

تهران از نوع بتنی است.
احمدوند افزود: برخی برج های ش��هر تهران نیز 
از بتن س��اخته نمی ش��وند که این مش��کل باعث 
 کاه��ش ضریب مقاوم��ت س��ازه ها در برابر زلزله 

است.
رئیس مرکز تحقیقات بتن از نبود استانداردهای 
ش��فاف و دقیق در مصالح ساختمانی انتقاد کرد و 
افزود: به دلیل نبود اس��تانداردهای شفاف و دقیق 
مبتنی بر مشخصات عملکردی جدید برای مصرف 
مصالح، هدررفت آنها مش��خص نیست. در چرخه 
تولی��د مصالح حت��ی در مرحله اج��را حدود 8۰ 

درصد هدررفت منابع داریم و ۲۰ درصد از مصالح 
به طور مفید استفاده می شود.

احمدوند، یکی از عوامل اتاف مواد، مصالح و بتن 
را اجرای روش های س��نتی دانست و عنوان کرد: 
از ۲۰ س��ال گذشته، چش��م انداز ۲۰ ساله صنعت 
بتن، اس��تانداردها و مقررات ای��ن حوزه، تدوین و 
اباغ ش��ده و تاکنون ۲7 اس��تاندارد، تعریف شده 
که آنها را به موسس��ه اس��تاندارد واگذار کرده ایم. 
 این استانداردها، ملی هستند و رعایت آنها الزامی

 است.
تولی�د�بت�ن�کیفی�در�گ�رو�همکاری���

صنعت�و�دانشگاه
معاون وزیر صنع��ت، معدن و تجارت نیز اظهار 
کرد: استحکام ساختمان ها در برابر زلزله، مستلزم 
تولی��د بتن کیفی اس��ت و تحقق این مس��ئله به 

همکاری علمی دانشگاه و صنعت بستگی دارد.
برات قبادیان با بی��ان اینکه امروز، ترکیب بتن 
در جه��ان در ح��ال تغییر و تحول اس��ت گفت: 
مهم تری��ن مش��خصه ای��ن تح��ول را در ارتقای 
کیفیت بناها ش��اهد هس��تیم. به گفته وی، لازم 
اس��ت از الیاف صنعتی قابل بازیافت برای پایداری 
س��ازه های بتنی استفاده کرد. کنترل نحوه اجرای 
بتن و آماده س��ازی آن، پایداری بتن در پروژه ها را 

افزایش می دهد.
معاون وزیر صنعت، مع��دن و تجارت به برخی 

راهکارهای افزایش مقاومت س��ازه ها اش��اره کرد 
و گفت: پیاده س��ازی اس��تانداردهای مش��خص، 
تصویب ش��یوه نامه های تهیه بتن با دوام و مقاوم، 
پیاده سازی نظام بازرس��ی شبکه مدیریت در این 
بخش و کنترل نحوه اجرای س��ازه های بتنی، در 
پایداری س��ازه های ساختمانی بس��یار تاثیرگذار 

است.
مش�کل�م�ازاد�س�یمان�را�چگونه�حل���

کنیم؟�
محمد ش��کرچی زاده، معاون وزیر راه، مسکن و 
شهرس��ازی، درباره مازاد سیمان در کشور عنوان 
کرد: مس��ئله ای که نمی توانیم ب��ه راحتی از کنار 
آن بگذریم، مازاد تولید سیمان است چراکه ما به 
دلیل سیاست های غیرکارشناسانه ظرفیت سیمان 
را در چند س��ال گذشته به شدت افزایش داده ایم 
بدون اینکه چشم انداز درست و روشنی از مصرف 
آن داشته باشیم. شکرچی زاده در ادامه خاطرنشان 
کرد: امروز با تولید 1۰ تا 15میلیون تن س��یمان 
مازاد روبه رو هستیم. البته فعالان حاضر در حوزه 
بتن همواره نگران دپوی س��یمان هستند. نگرانی 
بابت حفظ کیفیت س��یمان در فضای آزاد، بسیار 
جدی اس��ت. وی همچنین عنوان کرد: از س��ویی 
دول��ت یارانه های س��نگینی برای تولید س��یمان 
پرداخت می کند. حدود 9۰هزار تومان یارانه برای 
هر تن س��یمان پرداخت می شود. معاون وزیر راه، 

مس��کن و شهرس��ازی افزود: البته برخی مشکل 
رکود را مط��رح می کنند اما غی��ر از رکود، تولید 
سیمان در کشور ما بیش از مصرف است. بنابراین 
موضوع مازاد س��یمان یکی از موضوع های جدی 
است که باید برای آن چاره ای اندیشید. استفاده از 
رویه های بتنی، یکی از راهکارهای استفاده از مازاد 
تولید سیمان اس��ت. شکرچی زاده در ادامه عنوان 
کرد: البته استفاده از رویه های بتنی، مسائل فنی 
و کارشناس��ی ویژه ای می طلبد. در پروژه ۲9 باند 
فرودگاه مهرآباد که از رویه های بتنی استفاده شد، 
با بحث های جدی کارشناس��ی روبه رو بودیم زیرا 
نمی توان بتن را س��اخت و آن را رها کرد. کنترل 
کیفی از مسائلی است که نباید از آن غفلت کرد.

تهیه�س�ند�آمایش�ب�رای�بتن�ضروری���
است

همچنی��ن عض��و هی��ات مدیره س��ازمان نظام 
مهندسی ساختمان استان تهران بر ضرورت توجه 
صنعت بتن به مسائل زیست محیطی اشاره می کند 
و معتقد اس��ت: تولید بتن کم کربن و استفاده از 
مواد جایگزین س��یمان، پوزولان ه��ای طبیعی و 
سرباره ها می تواند در کاهش اثرات زیست محیطی 
کمک کنن��ده باش��د. مه��دی روانش��ادنیا افزود: 
بازیاف��ت نخاله های به جا مان��ده از بتن می تواند 
از برنامه ه��ای ۲۰ س��ال آینده این صنعت باش��د 
و ب��رای ای��ن کار بای��د مش��وق های قانونی برای 

اقتص��ادی کردن صنعت بازیافت و بازار نخاله های 
بازیافتی را ایج��اد کرد. مالیات بر تولید کربن هم 
 می تواند به عنوان یک مکانیسم مهم تنبیهی عمل 
کن��د. وی ب��ا بی��ان اینکه بای��د فکری ب��ه حال 
بتن ریزی و بکارگیری بتن در س��اخت و س��از در 
هوای س��رد مناطق کوهس��تانی کنیم، گفت: این 
مس��ئله باعث می ش��ود از فجایعی مثل آنچه در 
س��ر پل ذه��اب رخ داد، جلوگیری ش��ود. در این 
راس��تا باید تولیدکنندگان بتن آماده را تش��ویق 
به استانداردس��ازی کنیم تا ب��ه تولید بتن های با 

مقاومت بالا تمایل بیشتری داشته باشند.
عضو هیات مدیره سازمان نظام مهندسی استان 
ته��ران به ۲ معضل زلزله و آلودگی هوا، اش��اره و 
تصریح کرد: در چش��م انداز ۲۰ س��اله آینده بتن 
کشور، تهیه سند آمایشی و اطلس تولیدکنندگان 

این بخش ضروری به نظر می رسد.
به گفته روانشادنیا، زنجیره تامین بتن در کشور 
از تولید س��یمان تا اس��تفاده از آن در ساختمان، 
یک فرآیند تولید دی اکس��یدکربن است که باعث 
مص��رف بخش قاب��ل توجه انرژی کش��ور در این 
صنعت می شود و به آلایندگی محیط زیست دامن 
می زند. تدوین این س��ند به کاهش مصرف انرژی 
و تولید گازهای گلخانه ای به وس��یله اس��تفاده از 
مواد جایگزین س��یمان و بتن های با مقاومت بالا 

کمک می کند.
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حضور واسطه ها در بازار 
فولاد سبب سوداگری شد

نماینده اصفهان در مجلس شورای اسلامی درباره 
نتایج جلس��ه های مشترک دس��تگاه های اجرایی و 
تولیدکنن��دگان فولاد در تنظیم بازار فولاد کش��ور 

توضیحاتی داد.
به گ��زارش تس��نیم، حمیدرضا فولادگ��ر درباره 
تنظیم بازار فولاد در کش��ور، اظهار کرد: در جلس��ه  
با تولیدکنندگان فولاد از بالادس��ت تا پایین دست، 
مس��ئولان دس��تگاه های اجرایی در کمیسیون ویژه 
حمایت از تولید ملی و کمیس��یون صنایع و معادن 
مجلس، این گونه جمع بندی شد که همه باید مصالح 

کشور را موردنظر قرار دهند.
وی اف��زود: هر ش��رکتی به دنبال این اس��ت که 
سودآور باش��د و برنامه های خود را بر همین اساس 
محقق می کند اما نتیجه جلس��ه ها این بود که همه 

باید مصالح کشور را در نظر بگیرند.
نماینده اصفهان در مجلس ش��ورای اسلامی بیان 
کرد: عل��ت گرانی محص��ولات فولادی، واس��طه ها 
و دلال ها نیز هس��تند اما این گونه نیس��ت که فقط 
بالادس��تی ها محصولات را به بازار داده  باشند، بلکه 
یک سری شرکت ها و تولیدکنندگان بر اساس مجوز 
اولی��ه س��همیه می گرفتند اما به ان��دازه لازم تولید 
نداش��تند، بنابراین به وسیله این شرکت ها مقداری 
تولی��دات وارد ب��ازار ش��د و دلال ها و واس��طه ها به 
واسطه آشنایی با روش ها به این زنجیره وارد شدند 

که حالت واسطه گری و سوداگری پیدا کرد.
وی ادام��ه داد: به ای��ن ترتیب، زمان��ی که نظام 
ارزی به��م ریخت و قیمت ها نظم خود را از دس��ت 
دادند، خود به خود این ش��رایط حاکم شد. فولادگر 
درباره استعفای مدیرعامل فولاد مبارکه گفت: آقای 
سبحانی آن زمان استعفا داده بود اما پذیرفته نشد. 
ایمی��درو و دولت تصمیم گرفت��ه بودند که تغییر و 
تحولاتی بدهند و این تغییرات به اس��تناد استعفای 
آن زمان بود، البته ایشان در مرحله بازنشستگی نیز 
بودند و بر اساس سلسله مواردی، این تغییرات ایجاد 
ش��د و این گونه نبود که تغیی��ر و تحولات در فولاد 
مبارکه به دنبال مسائل مربوط به تنظیم بازار باشد 

چون فولاد مبارکه نیز در این زمینه همراهی کرد.
وی اف��زود: ف��ولاد مبارک��ه یک��ی از بزرگ ترین 
ش��رکت های تولیدی و بزرگ ترین ش��رکت فولادی 
کشور است و نباید اجازه دهیم دستخوش تغییرات 
و نوسان های متعدد شود، همچنین نباید اجازه داد 
آس��یب جناحی و بخش��ی به این شرکت وارد شود. 
ب��رای مدیر جدید ف��ولاد مبارک��ه آرزوی موفقیت 
می کنیم و امیدواریم هدف توسعه و تکمیل زنجیره 

تولید در این کارخانه را ادامه دهد.

ایران و چین قرارداد 
 انتقال فناوری و ساخت

آب شیرین کن امضا کردند
سازمان گسترش و نوسازی صنایع ایران و شرکت 
ZSM چی��ن ق��رارداد انتقال دانش فن��ی و خرید 
ماش��ین آلات آب ش��یرین کن »ه��ای تک« اس��مز 

معکوس را امضا کردند.
به گ��زارش مهر، فن��اوری پیش��رفته »فیلترهای 
ممب��ران« در اختی��ار کش��ورهای امری��کا، ژاپ��ن، 
کره جنوبی و چین اس��ت که بر اساس این قرارداد، 
ای��ن دانش فنی ب��ه همراه ماش��ین آلات خریداری 
می ش��ود و در ۱۸ ماه آینده راه اندازی نهایی خواهد 
ش��د. با ساخت این کارخانه، س��الانه ۵۰ هزار عدد 
فیلتر یک متری با قطر ۸ اینچ برای ش��یرین کردن 
آب شرب و اس��تفاده در صنایع پتروشیمی و فولاد 
کش��ور تولید می شود که حدود نیمی از نیاز سالانه 
کشور به واردات را کم خواهد کرد. به ازای تولید هر 
کدام از این فیلترها در کارخانه غشاگس��تر وابس��ته 
به ایدرو، حدود ۵۰۰ دلار صرفه جویی ارزی خواهد 
شد. شیرین کردن آب به وسیله فیلترهای ممبران، 
پیش��رفته ترین و ک��م هزینه ترین ش��یوه تولید آب 
ش��یرین از آب شور و تلخ اس��ت. خروجی هر فیلتر 
روزانه حدود ۲۵ لیتر آب ش��یرین اس��ت که معادل 
۴۰درصد آب شور و تلخ ورودی به آن است. تاکنون 
انحص��ار این فناوری، مانع ایج��اد واحد تولیدی در 
این زمینه در کش��ور بوده که با این قرارداد علاوه بر 
گارانتی و تامین ماشین آلات، دانش فنی این صنعت 
به کش��ورمان انتقال داده خواهد شد. درحال حاضر 
کشورهایی چون عربستان با این فناوری روزانه بیش 
از ۱۰۰ برابر کشورمان معادل حدود ۱۶ میلیون متر 
مکعب آب دریا را شیرین می کنند. برای خرید دانش 
فنی و تامین ماشین آلات فیلترهای ممبران، تامین 
قطعات یدکی مصرفی و گارانتی خدمات مهندس��ی 
۲ساله ۴۶ میلیون یوان چین، هزینه خواهد شد. در 
مجموع، کل س��اخت این کارخانه ب��ه هزار میلیارد 
ریال سرمایه نیاز دارد. با توجه به مشکل کمبود آب 
در کشورمان، تجهیز کش��ور به این فناوری اهمیت 
بسزایی دارد. این قرارداد را یونس دوست، مدیرعامل 
غشاگس��تر ایدرو و طرف چین��ی در حضور محمد 
شریعتمداری، وزیر صنعت، معدن و تجارت و رئیس 

هیات عامل ایدرو و هیات چینی امضا کردند.

روی خط خبر

عضو اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران گفت: به دلیل 
جدا بودن از زنجیره تامین جهانی، ترکیه و عربس��تان سعودی بدون 

وجود حتی یک معدن مس، ده ها برابر ایران صادرات دارند.
به گزارش ایرنا از اتاق بازرگانی، صنایع، معادن و کشاورزی ایران، 
علیرضا کلاهی صمدی که به عنوان نماینده ایران در کنگره س��الانه 
فدراس��یون جهانی کابل۲۰۱۸ در مس��قط عمان حضور دارد، افزود: 
ج��دا ب��ودن از زنجیره تامی��ن جهانی با از دس��ت دادن فرصت های 
یادگی��ری و بهب��ود عملکرد که موجب فاصل��ه گرفتن از این صنعت 
جهانی می ش��ود، دلیل ضعف کش��ور در صادرات مس اس��ت. وی به 
ظرفی��ت بالق��وه ایران و س��هم بالای منابع مس اش��اره کرد و گفت: 
سرمایه گذاری خارجی و تشکیل کنسرسیومی از شرکت های بزرگ 
تولیدکننده کابل، سهم تولید کابل کشورمان در خاورمیانه را افزایش 

می دهد. کلاهی یادآور ش��د: تمرکز کنگ��ره جهانی کابل بر افزایش 
س��هم تولید در خاورمیانه اس��ت، از این رو می توان با تسهیل شرایط 
س��رمایه گذاری و ش��فافیت حقوق مالکیت، توجه س��رمایه گذاران 
خارج��ی را ب��رای حضور در ایران جلب ک��رد. وی تاکید کرد: بخش 
خصوص��ی ای��ران تمایل فراوانی به تولید مش��ترک و انتقال فناوری 
دارد. ای��ن عضو اتاق ایران خاطرنش��ان کرد: ب��ا توجه به پیش بینی 
رش��د ۳.۵ درصدی صندوق بین المللی پول برای منطقه خاورمیانه، 
می ت��وان امیدوار بود که افزایش نرخ نفت منجر به تحقق این رش��د 
ش��ود. عضو هیات رئیسه فدراس��یون بین المللی صنعت کابل گفت: 
در ش��رایطی که کشورهای مطرح جهان به دنبال افزایش سهم خود 

از بازار جهانی اند، ضرورت دارد تولیدکنندگان مطرح کش��ور که در 
ش��رایطی نابرابر با رقیبان بین المللی رقابت می کنند، مورد حمایت 
بیش��تری قرار گیرند. کلاهی تاکید کرد: ظرفیت ۵ میلیارد دلاری تا 
۱۰ سال آینده در صنعت سیم و کابل کشور وجود دارد که به تنهایی 
۵ هزار شغل پایدار ایجاد خواهد کرد. لازم به یادآوری است که بر پایه 
این گزارش، نمایندگان کش��ورهای اروپایی، امریکا، مکزیک، امارات 
متحده عربی، ترکیه، ایران، چین، کره جنوبی، ژاپن، قطر و عربستان 
ک��ه بیش از ۷۰ درصد تولی��د کابل جهان را در اختیار دارند، در این 
کنگره حاضرند. اکنون گردش مالی در فدراسیون جهانی کابل ۲۰۰ 
میلیارد دلار و سهم ایران در این بازار نزدیک به ۶ دهم درصد است. 

برابر جداول آماری مورد بررس��ی در ۵ ماه نخس��ت امسال، صادرات 
وزن��ی مس و محصولات پایین دس��تی با رق��م ۲۱۱ هزار و ۶۷۷ تن 
در مقایس��ه با مدت مش��ابه سال گذش��ته، کاهش ۳۱ درصدی دارد 
اما از نظر ارزش، ۵۵ درصد رش��د داش��ته است. ارزش صادرات مس 
و محصولات پایین دس��تی در این مدت بیش از ۴۶۹.۹ میلیون دلار 
ثبت ش��د. میزان واردات مس و محصولات پایین دس��تی نیز به یک 
هزار و ۴۴۰ تن رسید که افت ۸۱ درصدی در مقایسه با دوره مشابه 
سال ۹۶ دارد. ارزش واردات آن نیز در ۵ ماه نخست امسال افزون بر 
۱۱.۱ میلیون دلار بود که کاهش ۷۶ درصدی نسبت به دوره مشابه 
نش��ان می دهد. کنگره سالانه فدراسیون جهانی کابل۲۰۱۸ میلادی 
)۱۳۹۷خورش��یدی( که از ۱۵ اکتبر )۲۳ مهر( آغاز شده بود، جمعه 

۱۹ اکتبر )۲۷ مهر( به کار خود پایان داد. 

ترکیه و عربستان بدون معدن، ده ها برابر ایران مس صادر می کنند

قیمت)ریال(شهرطولابعادآنالیز

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۸۵۰۰مشهد

۳sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۰۰۰مشهد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۶۳۶۹۰۰تهران

۵sp۱۲۰*۱۲۰۱۲۳۶۳۰۰کاشان

۵Sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۶۰۰ساوه

۵sp۱۲۵*۱۲۵۶۳۶۰۰۰یزد

۵sp۱۵۰*۱۵۰۱۲۳۶۸۰۰قزوین

قیمتریالکارخانهمشخصاتشاخص

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۱.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۲.۵

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۳

۶۰۰۰۰فولاد مهر سهند۲۰ کیلوییسیم مفتول ۴

۴۹۰۰۰الیگودرز۲۰*۲۰مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۵*۱۵مش ۸ آجدار

۴۹۰۰۰الیگودرز۱۰*۱۰مش ۸ آجدار

نرخ محصولات مفتولینرخ شمش فولاد

نرخ محصولات کارخانه های آهن و فولاد

 فعالان پایین دست فلز نقره ای
سرگردان در دایره های قرمز اداری

یک بام و دو هوای قوانین متناقض

 سارااصغری 
صنعت نقره ای آلومینیوم در پایین دس��ت خود 
با وج��ود ۲ کارخانه تولید ش��مش آلومینیوم در 
کش��ور در س��ال های گذش��ته همواره با کمبود 
تامین مواد اولیه روبه رو بوده اما این روزها علاوه 
بر تامین مواد اولیه با وجود قوانین مختلف دچار 
س��ردرگمی و مش��کلات صادراتی ش��ده  اس��ت؛ 
قوانینی همچون ثبت سفارش واردات مواد اولیه 
ی��ا تعهدات ارزی برای صادرات و... فضای تولید و 

رقابت را برای تولیدکنندگان تنگ کرده است. 
از تعهد ارزی تا ثبت سفارش  �

در چند ماه گذش��ته، قیمت شمش آلومینیوم 
پا به پای افزایش بهای دلار س��یر صعودی را طی 
کرده اس��ت. درب��اره وضعیت بازار ای��ن روزهای 
آلومینی��وم، امیرحس��ین بابای��ی، فع��ال ح��وزه 
آلومینی��وم در گفت وگ��و ب��ا روزگار معدن اظهار 
کرد: بهای ش��مش آلومینیوم در چند ماه گذشته 
به ش��دت افزایش یافته است. برای مثال شمش 
درجه ۲ را کیلویی ۳۲ تا ۳۳ هزار تومان در بازار 
می فروش��ند، در حالی که سال گذشته بهای آن 
ح��دود ۱۰ تا ۱۱ هزار تومان بود. بابایی در ادامه 
خاطرنش��ان کرد: البته صنعت آلومینیوم گرفتار 
چند مش��کل کلان است که ریش��ه دار بوده و تا 
پایین دست را نیز دچار مشکلات همیشگی خود 
کرده اس��ت. یکی خصوصی س��ازی های جهت دار 
کارخانه های ش��مش آلومینیوم اس��ت و دیگری 
عرضه های نامنظم و دس��توری در بورس کالا. به 

تازگی هم اعلام کرده اند که عرضه شمش را برای 
واحدهای پایین دست به صورت سهمیه بندی در 

نظر گرفته اند. 
ادام��ه  در  بابای��ی 
موضوع  کرد:  خاطرنشان 
دیگ��ری که ای��ن روزها 
تولیدکنن��دگان  ب��رای 
مش��کل ایجاد کرده، در 
ارزی  تعه��دات  زمین��ه 
اس��ت. بیش��ترین میزان 
صادرات ش��رکت های پایین دس��ت آلومینیوم به 
عراق اس��ت، در حالی که ای��ران و عراق هیچ یک 
بانک بین المللی ندارند که ارز حاصل از معاملات 
رد و ب��دل ش��ود. وی ادامه داد: ب��ا توجه به این 
شرایط، تعهد اجباری از تولیدکننده می گیرند که 
دلار را به سامانه نیما برگردانند یا اجازه صادرات 
به آنها داده نمی شود. یکی از مهم ترین مشکلات 
ما این اس��ت که هر روز یک قانون جدید تصویب 

می شود. 
این فعال حوزه آلومینیوم با اش��اره به مشکلات 
دیگ��ر در زمینه قوانین که امس��ال ب��ه تصویب 
رس��یده اس��ت، عنوان کرد: موض��وع دیگر ثبت 
س��فارش کالا برای واردات است که بیشتر شامل 
م��واد اولی��ه تولیدکننده می ش��ود و به نظر چند 
کارش��ناس از وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت 
وابس��ته است. این تصمیم اشتباهی است که نیاز 
کل کشور به مواد اولیه از زیر نظر چند کارشناس 

بگذرد. این موضوع می تواند زمینه س��از فس��اد و 
رانت شود. 

بابایی افزود: یک روز س��ری به وزارت صنعت، 
معدن و تجارت بزنید، در این صورت ش��اهد یک 
ص��ف طولانی ب��رای ثبت س��فارش خواهید بود. 
وقتی نوبت به ش��ما برس��د، عن��وان می کنند که 
خ��ود مدیرعامل ب��ا کارت بازرگان��ی باید حضور 

داشته باشد. 
وی در ادامه خاطرنشان کرد: شرکتی که سال 
گذشته ۱۶۰۰ تن تولید می کرد امسال ۹۰۰ تن 
تولید می کند. هزینه ها چند برابر شده اما فروش 
و درآمد کاهش یافته اس��ت. اگ��ر چنین روندی 
ادامه داش��ته باشد، شاهد تعطیلی بیشتر واحدها 

خواهیم بود. 
ای��ن فعال ح��وزه آلومینی��وم با اش��اره به این 
موضوع که در ش��رایط بس��یار بی ثب��ات و بدی 
قرار داریم، عنوان ک��رد: ما تصمیم می گیریم که 
تجارت مان را گس��ترش دهیم اما ب��ا این قوانین 
س��د راه ما می ش��وند. برای مث��ال درحال حاضر 
ق��رص منگن��ز آلومینی��وم را برای آلیاژس��ازی 
آلومینی��وم نمی توانید در ب��ازار پیدا کنید چراکه 
 ح��دود ۵ م��اه اس��ت از واردات آن جلوگی��ری 
می کنن��د. با ای��ن ش��رایط نمی ت��وان کار کرد. 
کارشناسان مختلف وزارتخانه برای ثبت سفارش ها 
نیز نظرهای متفاوتی دارند. ش��رایط کار و تولید 
 در کش��ور با این قوانین، یک بام و صد هوا ش��ده 

است.

گروه های کالایی و مصائب تولیدکنندگان �
مش��کل دیگری ک��ه در 
زمینه تامین م��واد اولیه 
تولیدکنن��دگان  ب��رای 
آلومینی��وم به وجود آمده 
نگرفت��ن  ق��رار  اس��ت، 
گروه ه��ای کالایی و مواد 
اولی��ه آنه��ا در یک ردیف 
اس��ت. ب��رای مث��ال ش��مش آلومینی��وم و صنایع 
پایین دس��تی در ی��ک ردیف ق��رار نگرفته اند. این 
مطلب را افش��ین مقت��در، مدیرعامل یک کارخانه 
ورق و فوی��ل آلومینیوم��ی در گفت وگ��و با روزگار 
معدن عنوان کرد و افزود: بخشنامه های مختلفی از 
سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت ابلاغ می شود 
ک��ه در ی��ک راس��تا نیس��ت و مش��کلاتی را برای 
تولیدکننده به همراه می آورد. برای نمونه ش��مش 
آلومینیوم که ماده اولیه صنایع پایین دستی به شمار 
می رود، در گروه ۲ کالایی و محصولات پایین دستی 
مانن��د فوی��ل آلومینیومی در گ��روه کالایی ۱ قرار 
گرفته اند و همین موضوع به افزایش بهای ش��مش 
آلومینیوم در بازار منجر شده که نتیجه ای جز ضرر 
برای تولیدکننده ندارد.  مقتدر در ادامه توضیح داد: 
مش��کل اصلی این اس��ت که محصولات ما در گروه 
کالایی ۱ قرار دارند و باید ارزان در بازار عرضه شوند، 
در حالی که بخش بیشتری از شمش مورد نیازمان 
را بای��د با نرخ بالاتر خری��داری کنیم. اگر این روند 
ادام��ه یابد چاره ای جز تعطیل��ی کارخانه نخواهیم 

داش��ت. این تولیدکننده پایین دست آلومینیوم در 
پاس��خ به این پرسش که فویل های آلومینیومی در 
چه صنایعی مورد استفاده قرار می گیرند، گفت: این 
فویل ه��ا در صنای��ع غذایی، دارویی، س��اختمانی، 
حرارت��ی و برودتی، خودروس��ازی و... کاربرد دارند. 
فویل های ش��رکت ما نیز در صنایع ماست و پنیر و 
روکش قرص ها استفاده می شوند. مقتدر تاکید کرد: 
اگر این سیاس��ت در پیش گرفته ش��ود که به اقلام 
پایین دستی، دلار دولتی تعلق بگیرد اما شامل مواد 
اولیه نشود، همه به سمت واردات روی می آورند، در 
حالی که هر کش��ور توس��عه یافته ای ب��رای ایجاد 
اشتغال به مواد اولیه یارانه می دهد و برای محصولات 
تعرفه وضع می کند. این تولیدکننده پایین دس��ت 
آلومینیوم در پاسخ به این پرسش که پیشنهاد شما 
ب��رای خروج کارخانه ها از بحران کنونی چیس��ت، 
عن��وان کرد: در وهله نخس��ت، باید نظ��ام تعرفه از 
س��وی وزارت صنعت، معدن و تجارت به درس��تی 
تعریف شود. برای مثال در زمینه شمش آلومینیوم 
بای��د این مواد اولیه را در ردی��ف گروه کالایی قرار 
دهند ک��ه محصول نهایی آن قرار می گیرد. در گام 
بعدی با توجه به صادر ش��دن ش��مش داخلی، باید 
تسهیلاتی را برای وارد کردن شمش در نظر گرفت 
یا در ش��رایط س��خت کش��ور، کارخانه المهدی را 
مجب��ور کرد که محصولش را در بورس عرضه کند.  
مقتدر افزود: از سوی دیگر تنها باید به تولیدکنندگان 
اجازه ورود به بورس کالا را بدهند و ثبت سفارش ها 

به صورت کارشناسی انجام شود. 
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عصر نفت تمام می شود 

�  افزایشهیجانی۲.۵دلارینرخسنگآهن 
نرخ سنگ آهن به علت کاهش موجودی بندرهای چین 
افزای��ش قابل توجهی یافت و پلتس چهارش��نبه ۲۵ مهر 
)۱۷ اکتبر( بهای ش��اخص سنگ آهن با عیار ۶۲ درصد را 
۷۴ دلار و ۲۵ سنت برای تحویل در بندرهای شمالی چین 
اعلام کرد که ۲.۵ دلار بالاتر از روز پیش از آن است. میانگین 
 ن��رخ اکتبر )نیم��ه مهر تا نیمه آبان( نی��ز به ۷۰.۷۲ دلار 
رسید.  تاجران چینی به دنبال محموله های فاین استرالیا 
مانند فاین مخلوط پیلبارا )PBF( هس��تند که تقاضای 
زیادی برای آن وجود دارد درحالی که موجودی بالایی از 
س��نگ آهن با عیار بالاتر شبیه فاین IOCJ از سوی واله 
در بازار اسپات پیشنهاد می شود. بدین ترتیب محدودیت 
عرضه باعث افزایش تقاضای عیارهای س��نگ آهن فاین 
۶۲ تا ۶۵ درصد در دوره ذخیره سازی دوباره کارخانه های 

چین در فصل زمستان شده است.
�  تهدیدجدیدبرایکاهشنرخسنگآهندر

ماههایپیشرو 
 انتظ��ار م��ی رود آنگلوامریکن در پایان س��ال جاری 
عملیات معدنکاری در مجتمع معدنی سنگ آهن میناس 
ریو را دوباره آغاز کند و تا سال ۱۴۰۰ خورشیدی )۲۰۲۱ 
می��لادی( تولید خود را ت��ا ۲۶ میلیون و ۵۰۰ هزار تن در 
سال برساند. راه اندازی دوباره این معدن بین دوره نوامبر 
تا دس��امبر )آبان تا آذر( اس��ت، یعنی پس از آنکه فعالیت 
معدنکاری ش��رکت به علت نش��تی در خ��ط لوله انتقال 
س��نگ آهن در اس��فند )مارس( به حالت تعلیق درآمد. 
پیش از این مجتمع معادن سنگ آهن میناس ریو تا سال 
۱۳۹۵ خورشیدی )۲۰۱۶ میلادی( بیشتر از ۲۶ میلیون 
و ۵۰۰ هزار تن سنگ آهن تولید می کرد اما هدف گذاری 
تولید به دلیل تاخیرهای چند باره به تعویق افتاده است.
منبع:کانالکیوانجعفریطهرانی

در ایران امروز، نفت کالایی استراتژیک است اما از 
نگاه من ما باید به س��متی پیش برویم که این کالای 
اس��تراتژیک تبدیل به کالایی تجاری ش��ود، یعنی 
پش��ت ویترین قرار بگیرد و منتظر مش��تری بماند. 
روزگاری، ما از زغال س��نگ اس��تفاده می کردیم اما 
ای��ن کانی این روزها از بازار جهانی خارج می ش��ود. 
نف��ت هم به عنوان ی��ک کالای اس��تراتژیک باید از 
بازار خارج ش��ود. البته کاربرد صنعتی آن همچنان 
پابرجاس��ت و ما در تولید ترکیب��ات نفتی و گازی و 
مص��ارف صنعتی همچن��ان به نفت نی��از داریم اما 
در تولی��د ان��رژی برق و گرما باید ب��ه جایگزین های 
دیگری فکر کنیم. حالا با انرژی  خورش��یدی روبه رو 
هس��تیم و با توس��عه آنها جهان به س��متی می رود 
که از نور خورش��ید برای تولید برق و گرما اس��تفاده 
کنیم. امروز در کش��وری مانند آلم��ان تولید انرژی 
خورش��یدی به طور چش��مگیری افزایش یافته، در 
حالی ک��ه تعداد روزه��ای آفتابی در این کش��ورها 
ب��ه نصف تعداد روزهای آفتابی ایران هم نمی رس��د. 
چرا از آفت��اب رایگانی که خدا در اختیار ما قرار داده 
برای تولید گرما اس��تفاده نکنیم، در حالی که تولید 
ان��رژی از منابع تجدیدپذیر، هم ارزان تر اس��ت و هم 
آلودگی های زیست محیطی کمتری دارد؟ بنابراین 
توس��عه انرژی های تجدیدپذیر در کش��ورهایی که 
تاکنون مصرف کننده نفت ما بودند نش��ان می دهد 
جهان به س��متی می رود که ش��مار خریداران نفت 
کاهش می یابد. ما باید به این نکته توجه کرده و دقت 
کنیم که چرا دس��ت کم در ۱۰ تا ۱۲ س��ال گذشته، 
دیگ��ر بهای جهان��ی نفت از تنش ه��ای بین المللی 
متاثر نشده اس��ت؟ یکی از بغرنج ترین رویدادهایی 
که خاورمیانه را به ش��دت از خ��ود متاثر کرد، ظهور 
داعش ب��ود اما این اتفاق با همه ابعاد آن، ما را درگیر 
تغییرات نفتی نکرد. اینها همه نشانه هایی است دال 
بر اینکه بهای نفت ما ممکن اس��ت در بازار جهانی رو 
به کاهش رود، پس باید از اتکای بودجه کشور به نفت 
بکاهیم و به س��مت جایگزین های آن حرکت کنیم 
که از جمله این جایگزین ها، انرژی های تجدیدپذیر 
هس��تند و ایران هم ظرفیت توس��عه آنها را دارد، به 
این دلی��ل که تعداد روزهای آفتابی آن زیاد اس��ت. 
فکر کنیم کش��ور ما روزی نفت و گاز ندارد؛ چه باید 
بکنیم؟ من فکر می کنم باید به سمت مدیریت واحد 
ان��رژی برویم و ظرفیت های خود را در این زمینه اعم 
از نفت، گاز، نور خورش��ید و حتی باد دریابیم. انرژی 
خورش��یدی، رایگان اس��ت و قابلیت ذخیره ش��دن 
برای س��اعت هایی که خورش��ید نمی تابد را دارد. به 
قول یکی از متخصصان، زمانی عصری به نام س��نگ 
داشتیم؛ س��نگ ماند و عصر رفت. اکنون می توانیم 
بگویی��م عصری به نام نفت داریم که نفت می ماند اما 

عصر آن تمام می شود.
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اخبار کوتاه

آخر هفته گذش��ته، نرخ س��نگ آهن خلوص ۶۲ درصد با پیش بینی محدودیت 
بیش��تر عرضه در بازار واردات چین بالا رفت. ش��اخص نرخ موسسه پلاتس برای 
س��نگ آهن خلوص ۶۲ درصد در چین ۷۴.۲۵ دلار هر تن خشک سی اف آر ثبت 
شد که ۲.۵۰ دلار هر تن رشد داشت. قرارداد سواپ نوامبر هم حدود ۳ دلار رشد 
داشت و ۷۲.۴۰ دلار هر تن خشک سی اف آر شد. به گزارش ایفنا به نقل از پلتس، 

ادامه محدودیت محموله های نقدی در بازار واردات چین، نرخ سنگ آهن خلوص 
متوس��ط را بالاتر ه��م خواهد برد چراکه مصرف کننده ها هنوز در جس��ت وجوی 
محموله ای برای خریدند. تقاضا خوب است و موجودی سنگ آهن در بنادر چین 
نیز رو به کاهش اس��ت. از این رو انتظار می رود در آینده نزدیک روند بازار س��نگ 

آهن وارداتی در چین صعودی باشد.

بازار واردات قراضه ترکیه در روزهای اخیر فعالیت زیادی نداش��ته چراکه نرخ مورد 
نظر خریداران ترک و عرضه کننده ها اختلاف زیادی دارد. متوسط نرخ قراضه سنگین 
کلاس ۱ و۲ خلوص ۲۰-۸۰ آخرین بار ۵۰ س��نت رش��د داش��ت و ۳۲۹ دلار هر تن 
سی اف آر ترکیه شنیده شد. عرضه کننده ها نرخ را در حدود ۳۳۵ دلار هر تن سی اف آر 
یا بالاتر نگه داش��تند و پایین ترین نرخ مورد قبول ش��ان ۳۳۰ دلار اس��ت اما از نظر 

خریداران نرخ بالایی اس��ت. فولادس��ازان ترک عقب نش��ینی کرده اند و ۳۳۰ دلار را 
نمی پذیرند. از این رو بازار در سکوت فرو رفته است. به گزارش ایفنا به نقل از پلتس، 
در واقع مسئله این است که ترکیه در بازار محصولات فولادی مشکلات جدی دارد. از 
این رو پذیرش ۳۳۰ دلار برای خرید قراضه برای کارخانه ها قابل قبول نیست و هنوز 

به دنبال ۳۲۰ دلار هر تن سی اف آر هستند.

فعالیت ب��ازار بیل��ت در ترکیه کم اس��ت. نرخ 
ب��الای قراض��ه، ص��ادرات بیلت را مح��دود کرده 
و ن��رخ پایین محص��ولات نیمه تمام ف��ولادی در 
 ب��ازار داخلی نیز واردات را زیر فش��ار ق��رار داده

 است.
به گزارش ایفنا به نقل از متال اکس��پرت، بیلت 
در بازار داخلی ترکیه ۵ دلار ارزان تر ش��ده و ۴۷۵ 
ت��ا ۴۸۰ دلار هر تن در کارخانه اس��ت. به تازگی 
کارخان��ه کاردمیر ۶۰ هزار تن بیل��ت را در ۴۶۰ 
ت��ا ۴۶۵ دلار هر ت��ن در کارخانه فروخته اس��ت 
که نش��ان می دهد بخش زیادی از نیاز نوردکاران 
تامین می شود و نیاز به واردات کمتر خواهد شد.

بیل��ت س��ی آی اس ۵ تا ۱۰ دلار ارزان تر ش��ده 

و ۴۷۵ دلار هر تن س��ی اف آر ترکیه اس��ت. خبر 
از معامل��ه در ۴۶۲ تا ۴۶۵ دلار هر تن س��ی اف آر 
ش��نیده ش��د اما تایید رسمی نش��د. برخی هنوز 
در ۴۸۰ دلار پیش��نهاد می دهن��د. انتظار می رود 
س��کوت در  مدت��ی  ترکی��ه،  در  بیل��ت   واردات 

 بماند.
در ب��ازار ص��ادرات ترکیه، هزینه ب��الای قراضه 
موجب ش��ده که فولادسازان ترک عقب بنشینند. 
اگر بخواهند بیلت آنها به فروش برود باید در ۴۶۰ 
دلار ه��ر تن فوب عرض��ه کنند اما ب��ا نرخ فعلی 
قراضه باید قیمت بیلت را به ۴۷۵ تا ۴۸۰ دلار هر 
تن فوب برس��انند زیرا قدرت رقابت با سی آی اس 

را ندارد.

نرخ سنگ آهن در چین بالا رفت

بازار قراضه ترکیه در سکوت

بازار بیلت ترکیه در تنگنا

رشد ۴۷درصدی صادرات لیتیوم شیلی
داده های کوچیلکو از افزایش صادرات فلز سفید  از سوی  بزرگ ترین تولیدکننده فلز سرخ جهان خبر می دهد 

ب��ا کاهش ارزش دلار نرخ طلا ب��الا رفت و این فلز گرانبها 
سومین هفته افزایشی را رقم زد.

به گزارش فارس به نقل از رویترز، نرخ طلا در معاملات روز 
جمعه با کاهش ارزش دلار و تقویت عوامل فنی افزایش یافت 

و سومین هفته افزایشی را رقم زد.
هر اونس طلا با ۶۷ سنت افزایش به ۱۲۲۶.۴۸ دلار رسید. 
ای��ن فلز گرانبها در هفته گذش��ته ۰.۷ درصد افزایش ارزش 

را ثبت کرد.
جیم وایکوف، تحلیلگر ارش��د کیتکو گفت: وضع فنی طلا 

در کوتاه مدت در ۲ هفته گذشته به طور قابل توجهی بهبود 
یافته است. 

فروش های اخیر، س��رمایه گذاران را بر آن داشته تا به طلا 
پن��اه ببرند و این اتفاق قیمت ها را ب��ه بالاترین رقم ۲.۵ ماه 

گذشته در اوایل این هفته سوق داده است.
با این حال، ب��ازار اوراق قرضه در روز جمعه بهبود یافت و 
مانع افزایش بیشتر نرخ طلا ش��د. دیوید مگر، تحلیلگر بازار 
گف��ت همچنین از دیگ��ر دلایل افزایش ن��رخ طلا، تضعیف 

ارزش دلار بود.

مگر افزود: ۲ هفته گذش��ته به علت نگرانی درباره اقتصاد 
و تضعی��ف بازاره��ای اوراق قرضه، اندکی ش��اهد افزایش در 

جذابیت طلا برای خرید بودیم. 
طلا که ب��ا دلار قیمت گ��ذاری می ش��ود در بی ثباتی های 
سیاس��ی و اقتصادی به عنوان منبع امن سرمایه گذاری دیده 

می شود.
ارزش دلار در برابر سبدی از ارزهای بین المللی ۰.۲ درصد 
کاه��ش یافت و از بالاترین رقم یک هفته گذش��ته که اوایل 

ساعات معاملات روز جمعه رقم خورده بود، پایین تر آمد.

سومین هفته طلایی طلا رقم خورد

 ثمنرحیمیراد
س��ال گذش��ته، صادرات لیتیوم از ش��یلی به 
عنوان کش��وری که بزرگ ترین ذخایر شناخته 
ش��ده این فلز سفید را در جهان دارد، رشد کرد 
و لیتیوم، چهارمین ماده معدنی شد که از شیلی 
صادر می ش��ود در حالی که رتبه های نخست تا 
س��وم صادرات مواد معدنی این کشور به ترتیب 
به مس، مولیبدن و سنگ آهن اختصاص دارد. 

به گ��زارش روزگار معدن به نقل از ماینینگ، 
در حال��ی ک��ه لیتی��وم م��اده ای کلی��دی در 
تولی��د باتری هایی به ش��مار می آی��د که انرژی 
خودروهای الکتریکی را تامین می کنند، ارقامی 
که کمیسیون مس شیلی )Cochilco( منتشر 
کرده است، نش��ان می دهد ارزش محموله های 
لیتیوم صادراتی با کش��تی از ش��یلی در س��ال 

گذشته میلادی به ۶۸۴.۲ میلیون دلار رسید.
از  پی��ش  س��ال  ب��ه  نس��بت  رق��م  ای��ن   
آن)۲۰۱۶می��لادی( ۴۷ درصد رش��د کرد و در 
س��ال ۲۰۱۶ می��لادی ۴۶۵ میلی��ون دلار بود. 
مس همچنان اصلی ترین ماده معدنی صادراتی 
در ش��یلی است و ۸۹ درصد کل ارزش صادرات 

معدنی این کشور را به خود اختصاص می دهد. 
در سال گذشته، ارزش مسی که از شیلی صادر 

شد ۳۳.۹ میلیارد دلار بود.
 در همین حال ارزش ص��ادرات مولیبدن به 
۱.۲ میلیارد دلار و ارزش صادرات س��نگ آهن 
ب��ه بیش از ی��ک میلیارد دلار رس��ید. مقامات 
و تحلیلگ��ران ش��یلیایی معتقدن��د لیتیوم این 
ظرفی��ت را دارد که از چهارمین به دومین ماده 

معدنی صادراتی شیلی تبدیل شود. 
ح��دود ۱۰ م��اه پی��ش و اوایل س��ال جاری 
می��لادی، کورف��رو )س��ازمان دولتی توس��عه 
تولید شیلی( با شرکت ش��یلیایی »اس کیوامِ« 
قراردادهایی منعقد کرد که بنابرآن، این شرکت 
خصوصی مجوز دارد ظرفیت تولید لیتیوم خود 
را توسعه دهد و آن را از ۴۸هزار تن به ۷۰ هزار 
تن در سال برس��اند و به ۱۰۰ هزار تن تا سال 
آینده میلادی ارتقا دهد. این در حالی است که 
چین در تلاش اس��ت در این ب��ازار بیش از این 

پیشروی کند.
 این کش��ور درحال حاضر جزو ۵ تولیدکننده 
برتر لیتیوم به ش��مار می آید اما در گزارشی که 

وب سایت کوآرتز در این زمینه در ۹ خرداد )۳۰ 
مه( منتشر کرد، آمده که شرکت چینی»تیانجی 
لیتی��وم« ب��ه تازگی بیش از ۴میلی��ارد دلار به 
ش��رکت اس کی��وامِ پرداخت کرده ت��ا دومین 
سهامدار بزرگ این شرکت شود. این قرارداد این 
فرصت را برای چین فراه��م می آورد تا کنترل 
موث��ری بر بیش از نیمی از تولید کنونی لیتیوم 

در جهان داشته باشد.
موقعیت ویژه زمین شناسی  �

هم��ه ذخایر لیتیوم ش��یلی در ش��ورآبه ها و 
قس��مت های پایین دش��ت های نمک پهناوری 
که در شمال این کشور گسترده شده اند، یافت 
می شود. این شورآبه ها فقط به فضای کافی برای 

تبخیر نیاز دارند. 
برعکس شیلی، ذخایر استرالیا که بنا بر گفته 
سازمان زمین شناسی امریکا اکنون بزرگ ترین 
تولیدکننده لیتیوم جهان اس��ت، در سنگ های 

سخت پیدا می شود. 
در نتیجه، هزینه فرآوری لیتیوم در اس��ترالیا 
نسبت به شورآبه های شیلی بیشتر است و شیلی 
با توجه به این موقعیت ویژه زمین شناس��ی، از 

طرح هایی برای توس��عه صنایع پایین دس��ت و 
صنعت باتری لیتیومی خبر داده است. 

سرجیو هِرناندِز، معاون مدیرعامل کمیسیون 
مس ش��یلی، ماه گذشته در این باره به رسانه ها 
گف��ت: ت��ا س��ال ۱۴۱۴ خورش��یدی )۲۰۳۵ 
میلادی( ارزش این صنعت در ش��یلی به حدود 
۱۰ میلیارد دلار می رس��د. این ارزش، ترکیبی 
از محص��ولات کربنات و هیدروکس��ید لیتیوم 
و همچنی��ن محصولات با ارزش اف��زوده مانند 

کاتدهاست.
بن��ا بر گفت��ه موسس��ه »بنِچ م��ارک مینِرالز 
اینتلی جِنس« در هر حال سرمایه گذاران درباره 
موجی از پروژه های لیتیومی جدید که به تازگی 
آغاز ش��ده و از اس��ترالیا تا ایالت نوِادای امریکا 
پیش رفت��ه و می خواهد از جریان رو به رش��د 
قیمت ها بهره ببرد، اظهار نگرانی می کنند. بهای 
کربن��ات لیتیوم به عنوان یک ماده خام کلیدی 
در باتری ه��ای لیتیوم یون در ۱۲ ماه گذش��ته 
۴۰ درصد افزایش داش��ته ک��ه برآمده از تولید 

خودروهای الکتریکی است.
 در همین حال در س��ال ج��اری میلادی که 

حدود ۹ماه از آن س��پری شده، ارزش سهام  در 
بزرگ تری��ن تولیدکننده لیتی��وم جهان کاهش 
داش��ته، در حالی که در س��ال گذشته میلادی 

رشد چشمگیری را تجربه کرده بود. 
بنابر داده های منتش��ر ش��ده در ویکی پدیای 
انگلیس��ی، رتبه کش��ورهای برت��ر تولیدکننده 
لیتیوم در س��ال گذشته میلادی نسبت به سال 
پی��ش از آن)۲۰۱۶میلادی( تغییری نداش��ته 

است. 
در سال ۲۰۱۶ میلادی نیز مانند سال گذشته 
میلادی، اس��ترالیا، ش��یلی، آرژانتی��ن، چین و 
زیمباب��وه به ترتیب ۵ تولیدکنن��ده برتر بودند. 
براس��اس ارقام منتشرش��ده در همین منبع در 
س��ال ۲۰۱۶میلادی، پرتغال و برزیل به ترتیب 

رتبه های ششم و هفتم را داشتند.
 در این س��ال کل تولید معادن لیتیوم جهان 
۳۶هزار تن بود که از این میزان ۱۴هزار و ۳۰۰ 
تن به اس��ترالیا، ۱۲هزار تن به شیلی، ۵هزار و 
۷۰۰ ت��ن به آرژانتین، ۲هزار تن به چین، ۹۰۰ 
ت��ن به زیمبابوه، ۲۰۰ تن به پرتغال و ۲۰۰ تن 

به برزیل اختصاص داشت.
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افزایش ۱۷درصدی تولید 
سنگ آهن فرآوری شده

میزان تولید دانه بندی و کنس��انتره سنگ آهن 
ش��رکت های بزرگ معدنی در ۶ ماه نخست ۹۷ 

افزایش یافت.
ب��ه گ��زارش روابط عمومی س��ازمان توس��عه 
و نوس��ازی مع��ادن و صنای��ع معدن��ی ای��ران، 
تولیدکنندگان بزرگ سنگ آهن کشور از ابتدای 
فروردی��ن تا پایان ش��هریور، ۲۲ میلیون و ۱۰۵ 
ه��زار و ۶۵۵ ت��ن کنس��انتره س��نگ آهن تولید 
کردند. این رقم در مدت مش��ابه س��ال گذشته، 
۱۸ میلیون و ۸۵۵ هزار و ۲۲۷ تن بود که حاکی 
از افزایش ۱۷ درصدی تولید این محصول است.

از ای��ن می��زان، ش��رکت های »گل گه��ر« ۷ 
میلی��ون و ۸۹۹ ه��زار و ۸۶۵ ت��ن، »چادرملو« 
۴ میلی��ون و ۴۳۴ هزار و ۵۹ تن، »س��نگ آهن 
مرک��زی« ۲ میلی��ون و ۶۸۱ ه��زار و ۳۶۸ تن، 
»توس��عه معادن و صنایع معدنی خاورمیانه« ۲ 
میلیون و ۵۲۹ هزار و ۹۵۱ تن، »گهر زمین« ۲ 
میلیون و ۲۳۹ هزار و ۷۵۸ تن، »اپال پارس��یان 
س��نگان« یک میلیون و ۴۳۷ ه��زار و ۹۷۳ تن، 
»صنعتی و معدنی توس��عه مل��ی« ۵۹۶ هزار و 
۵۵۳ ت��ن و »جلال آباد« ۲۸۶ ه��زار و ۱۲۸ تن 

کنسانتره سنگ آهن تولید کردند.
بنا به این گزارش، ۵ ش��رکت ب��زرگ معدنی 
در ۶ ماه نخس��ت امسال، ۲ میلیون و ۸۶۳ هزار 
و ۱۱ تن س��نگ آهن دانه بندی تولید کردند که 
نس��بت به میزان تولید مدت مشابه سال گذشته 
)۲ میلیون و ۴۳۷ ه��زار و ۲۵۳ تن( ۱۷ درصد 

رشد نشان می دهد.
از این میزان، شرکت سنگ آهن سنگان »یک 
میلی��ون و ۱۶۷ ه��زار و ۵۹۰ تن«، س��نگ آهن 
مرکزی »۸۸۸ ه��زار و ۴۱۴ تن«، فلات مرکزی 
»۵۱۲ ه��زار و ۳۱ تن«، چادرمل��و ۲۳۲ هزار و 
۷۴۴ ت��ن و میش��دوان »۶۲ ه��زار و ۲۳۲ تن« 

تولید کرده است.

ضرورت ایجاد خط انتقال 
آب دریای عمان به شرق

خراسان  اس��تاندار 
خط  گف��ت:  رض��وی 
دری��ای  آب  انتق��ال 
ش��رق،  ب��ه  عم��ان 
و  راهبردی  پ��روژه ای 

ضروری است.
ب��ه گ��زارش روابط 

عمومی اس��تانداری خراس��ان رض��وی، علیرضا 
رش��یدیان در دیدار مدیرعامل شرکت مهندسی 
آبفای کش��ور و تودیع و معارفه مدیرعامل آب و 
فاضلاب مش��هد، اظهار ک��رد: در این میان، خط 
انتقال آب دریای عمان به ش��رق کشور و مشهد، 
پروژه ای راهبردی و اساس��ی ب��رای این منطقه 
است حتی اگر اس��تان در سال های ترسالی قرار 
گیرد، همچنان این خط برای توسعه این منطقه 

اهمیت حیاتی دارد.
اس��تاندار خراس��ان رضوی خاطرنش��ان کرد: 
س��ال گذشته، با اقداماتی که از سوی بخش های 
زیرمجموعه وزارت نیرو در سطح مشهد و استان 
در ح��وزه مدیریت مصرف در بخش های مختلف 
به ویژه کش��اورزی، نصب کنتورهای هوش��مند 
و... انج��ام ش��د، اف��زون ب��ر ۳۷۰ میلی��ون متر 
مکع��ب اضافه برداش��ت از منابع آبی، مدیریت و 

صرفه جویی شد.
رش��یدیان اف��زود: همچنین اج��رای ۲۰ هزار 
هکتار ط��رح  آبیاری نوین، ۲ه��زار هکتار انتقال 
آب ب��ا لوله و مانند آن از دیگر اقدامات در حوزه 

مدیریت منابع آبی بود.
وی ب��ا بی��ان اینک��ه حج��م کار در مش��هد و 
ضرورت ه��ا و نگرانی ها برای تامین آب با س��ایر 
نقاط کشور با توجه به این شرایط، قابل مقایسه 
با هی��چ نقطه ای از کش��ور نیس��ت، اضافه کرد: 
اهمیت مسائل و حساسیت های تامین آب مشهد 
ن��ه تنها از تهران کمتر نیس��ت بلکه بیش از آن 
بوده و نیاز اس��ت وزارت نیرو همچون گذش��ته 
به این استان و به ویژه مشهد توجه ویژه ای کند.

حمیدرضا جانباز، مدیرعامل شرکت مهندسی 
آب و فاضلاب کش��ور نیز تاکید کرد: خراس��ان 
رض��وی با وجود همه مش��کلات و مس��ائل باید 
مباح��ث مرتبط با کم آبی را در دس��تور کارگروه 

ملی قرار می داد.
وی افزود: مس��ائل خراس��ان رض��وی به علل 
مختلف بعد ملی دارد و نیاز اس��ت این موضوع ها 
س��ریع تر در اختیار تهران قرار گیرد تا نسبت به 

آن تصمیم گیری و اقدام شود.

روی خط خبر

رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان اردبیل گفت: سال 
آینده، شروع اکتش��اف را در معدن امیدبخش مشگین شهر شاهد 

خواهیم بود.
به گزارش ایسنا، سیدحامد عاملی در جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید در اردبیل، اظهار کرد: مطالعات و اکتش��اف معادن در 
استان اردبیل در حال انجام اس��ت. با پیگیری استاندار اردبیل در 
منطقه مشگین ش��هر ۳دس��تگاه حفاری فعالیت می کند و در این 
معدن به نتایج خوب و امیدبخش��ی دست یافتیم. وی خاطرنشان 
کرد: شرکت میتکو مطالعات پهنه معدنی مشگین شهر را با برآورد 

ذخایر این پهنه و تکمیل مطالعات به انجام رسانده 
که از سال آینده نیز اکتشاف معدن مشگین شهر را 
ش��اهد خواهیم بود. رئیس س��ازمان صنعت، معدن 
و تجارت اس��تان اردبیل گف��ت: در حوزه خلخال و 
قزل اوزن، دس��تگاه حفاری و نمونه برداری همچنان 
فعال است و نمونه های بسیار امیدبخشی را برداشت 
کردیم. س��ال آینده با ارزیابی دقیق ذخایر معدنی، 

کار اکتشاف و استخراج نیز آغاز خواهد شد. عاملی با بیان اینکه در 
۲ پهنه دیگر نیز کار مطالعاتی و نمونه برداری در حال انجام است، 

تصری��ح کرد: در منطقه مشگین ش��هر، کار اس��تعلام از 
اداره  ها و صدور مجوزها به مشکل برخورده و با دعوت از 
میراث فرهنگی، راهداری، آب منطقه ای و محیط زیست 
قرار ش��د صدور مجوزه��ا در ادامه فرآین��د مطالعات و 
اکتشاف به س��رعت انجام ش��ود تا در آینده ای نزدیک، 
شرایط مناسبی را در تسهیل امور در بخش معدنی شاهد 
باش��یم. وی به ظرفیت خوب بخش معدن اش��اره کرد و 
گفت: در ای��ن بخش به راحتی می توانیم فرصت اش��تغال هزاران 
جوان جویای کار را به ویژه با راه اندازی صنایع فرآوری مهیا کنیم 

که ض��رورت دارد در این حوزه اقدامات و برنامه ریزی ها در س��ال 
جاری به درستی و بر اساس توان استان انجام شود. در این جلسه، 
تعدادی از س��رمایه گذاران و صاحبان طرح های صنعتی مشکلات 
خ��ود را مط��رح کردند که در ای��ن بین حمای��ت از زارعان پنبه، 
خرید راحت و مناس��ب این محصول، پرداخت تس��هیلات سرمایه 
در گ��ردش برای واحدهای تولیدی با توان کمتر، گش��ایش دوباره 
سامانه کارا برای ثبت اطلاعات کارآفرینان جدید و تسهیل امور از 
سوی بانک ها در پرداخت تسهیلات، مطرح شد تا با تاکید استاندار 

اردبیل، این مشکلات و موانع برطرف شوند.

آغاز اکتشاف معدن مشگین شهر از سال آینده

نایب رئیس خانه معدن خراس��ان رضوی، ب��ا بیان اینکه بخش 
مع��دن جایگزین مناس��بی برای نفت اس��ت، گفت: در کش��ور ما 
حدود ۶۴ ماده معدنی وجود دارد و ظرفیت بس��یار مناسبی برای 
فعالیت در این حوزه اس��ت که می تواند به توسعه اقتصادی کشور 
کم��ک کند. به گزارش تس��نیم، فضل الله احتش��ام نیا، گفت: یکی 
از دغدغه ه��ای معدنکاران در ایران این اس��ت که دولت در بخش 
معدن، بیش��تر به معادن فلزی به ویژه س��نگ آه��ن توجه دارد و 
کانی های دیگر تا حدود زیادی نادیده گرفته می شوند. این موضوع 

در خراس��ان رضوی به ش��دت مصداق دارد چراکه 
این استان از اس��تان هایی است که تنوع کانی های 
معدنی در آن زیاد اس��ت. احتش��ام نیا در ادامه بیان 
کرد: در اس��تان خراسان رضوی حدود ۴۶ نوع ماده 
معدن��ی وجود دارد. من هم��واره بر این نکته تاکید 
کرده ام که اگر دولت برای حل مشکلات معدنکاران 
کاری انجام نمی دهد دس��ت کم  در مس��یر فعالیت 

معدنکاران س��نگ اندازی نکند. وی در پاسخ به این پرسش که آیا 

در استان خراس��ان رضوی نیز دس��تگاه های دولتی در 
حال سنگ اندازی برای فعالیت معدنکاران هستند، بیان 
کرد: س��نگ اندازی در استان بس��یار شدید است. من به 
عنوان یکی از اعضای شورای معادن استان می گویم هیچ 
هماهنگی بین س��ازمان هایی ک��ه مرتبط با حوزه معدن 
هس��تند وجود ندارد و هر کسی به سمت و سوی سلیقه 
خودش می رود. این فعال معدنی ادامه داد: معدنکاری که 
می خواهد یک گواهینامه کشف بگیرد تا یک معدن تاسیس کند، 

باید از ۱۳ س��ازمان استعلام بگیرد و مشکلات زیادی برایش ایجاد 
می شود. به عقیده من اگر اثر تحریم های خارجی بر فعالیت حوزه 
معدن ۲۰ درصد باشد اثر تحریم های داخلی ۸۰ درصد است. نایب 
رئیس خانه معدن خراسان رضوی، در پایان بیان کرد: در واقع باید 
گفت آن عزمی که برای حمایت از تولیدکننده و سرمایه گذار مورد 
نیاز اس��ت وجود ندارد و علاوه بر این، برخی س��نگ اندازی ها هم 
وجود دارد که باعث می ش��ود ف��رد عطای فعالیت در بخش معدن 

را به لقایش ببخشد.

وجود ۴۶ ماده معدنی در خراسان رضوی 

ضرورت ایجاد 
»مصونیت سرمایه گذاری« 
برای فعالان معدنی
 سیستان و بلوچستان

در نشست بررسی تازه های اکتشافی مطرح شد

کمیته اکتش��اف خان��ه معدن ایران، در راس��تای 
سلسله نشس��ت های هم اندیش��ی دول��ت و بخ��ش 
خصوصی، نشس��ت »بررس��ی تازه های اکتشافی در 
استان سیستان و بلوچستان« را برگزار کرد. در این 
نشست، اسدالله کشاورز مدیرکل دفتر امور اکتشافات 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، کوروش ش��عبانی 
رئی��س کمیته اکتش��اف خانه معدن ایران، ش��هناز 
نوایی دبیر کمیته اکتشاف خانه معدن ایران، منصور 
قربانی نایب رئیس کمیته اکتشاف خانه معدن ایران 
و چندی از فعالان معدنی حضور داشتند. این فعالان 
معدنی بر مصونیت س��رمایه گذاران بخش معدن در 

استان سیستان و بلوچستان تاکید کردند.
اولویت، شناسایی اکتشافات معدنی �

ب��ه گ��زارش روابط عموم��ی خانه مع��دن ایران، 
اعضای کمیته اکتش��اف خانه مع��دن ایران با توجه 
به اهمیت ظرفیت های معدنی سیستان و بلوچستان 
درصدد هستند علاوه بر برگزاری دوره های آموزشی، 
همایشی را در حوزه اکتشافات در این استان، برگزار 
و ظرفیت های آن را برای افزایش اکتشاف و عملیات 

معدنی به سرمایه گذاران معرفی کنند.
 در این نشس��ت، اسدالله کش��اورز، مدیرکل دفتر 
امور اکتش��افات وزارت صنعت، مع��دن و تجارت، با 
بیان اینکه اکتش��اف معادن سیس��تان و بلوچستان 
ب��ه دلیل برخورداری از ظرفیت ه��ای بکر معدنی از 
اولویت های اصلی دولت دوازدهم در بخش اکتشاف 
است، عنوان کرد: این استان، دارای منطقه های غنی 
و مع��ادن فراوان اس��ت که می توان ب��ه وجود مس، 
س��نگ آه��ن، کرومیت و طلا در آن اش��اره کرد. به 
همین دلیل برای برگ��زاری یک همایش پربار بهتر 

اس��ت محتوای تولیدی آن متناسب با حوزه فعالیت 
مخاطبان تهیه شود و خانه معدن استان سیستان و 
بلوچستان مش��کلات معدنکاران استان را در زمینه 
اکتش��اف مورد بررسی قرار دهد و خروجی آن را به 

کمیته اکتشاف خانه معدن ایران منتقل کند. 
او ب��ا تاکید بر اینک��ه خروجی چنین همایش��ی 
در سیس��تان و بلوچس��تان برای جذب سرمایه گذار 
مهم اس��ت، پیش��نهاد داد: برای توسعه فعالیت های 
اکتش��افی و توس��عه معادن این اس��تان و مصونیت 
س��رمایه گذاری این پروژه ها، بهتر است همانطور که 
خانه معدن ایران با وزارت کش��ور تفاهمنامه امنیتی 
منعقد ک��رد، از وزارت امور خارجه کمک بگیریم تا 
امنیت س��رمایه گذاری و معدن��کاران در این مناطق 
تضمین ش��ود زیرا تا زمانی که شرایط برای فعالیت 
معدنکاری در اس��تان سیس��تان و بلوچستان فراهم 
نشود، نمی توان سرمایه گذار را در این مناطق ترغیب 

کرد و فعالیتی موثر انجام داد. 
 در ادام��ه، عارف حامدی، مدیر امور اس��تان های 
خان��ه معدن ای��ران با بیان اینکه یکی از مش��کلات 
معادن این اس��تان درحال حاضر ماشین آلات معدنی 
فرس��وده اس��ت، گفت: رئیس خانه معدن سیستان 
و بلوچس��تان معتقد اس��ت ک��ه امنیت در اس��تان 
برای جذب س��رمایه وجود دارد ام��ا افزایش حضور 
س��رمایه گذار، نیازمند تضامین بیش��تری اس��ت که 
دولت می تواند برای توس��عه فعالیت های معدنی این 
اس��تان به بخش خصوصی بدهد. اگر وضعیت بخش 
خصوصی بهبود پیدا کند با افزایش اکتشافات، ذخایر 
جدیدی برای س��رمایه گذاری شناس��ایی می شود و 
معدنکاران می توانند به سمت ارتقای دانش فرآوری 

مواد معدنی حرکت کنند.
بررسی فرصت های اکتشافی سیستان و  �

بلوچستان
ک��وروش ش��عبانی، رئیس کمیته اکتش��اف خانه 
مع��دن ایران  نیز با اش��اره ب��ه ظرفیت های معدنی 
اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان اظهار کرد: کمیته 
اکتش��اف ق��رار اس��ت با خان��ه معدن سیس��تان و 
بلوچس��تان در راستای بررسی فرصت های اکتشافی 
این اس��تان و موانع سرمایه گذاری همکاری  کند. به 
همی��ن دلیل اعضای کمیته، پیش��نهادهای خود را 
درباره برگزاری همایش فرصت های اکتشافی استان 

سیستان و بلوچستان مطرح می کنند.
وی اف��زود: در اس��تان سیس��تان و بلوچس��تان، 
ظرفیت های معدنی بس��یاری وجود دارد و در چند 
سال گذشته، تحول خوبی در معادن استان به وجود 
آمده، به طوری که ش��رکت های بزرگ و کوچک از 
سراس��ر جهان برای س��رمایه گذاری در معادن این 
منطق��ه از خ��ود تمایل نش��ان داده اند ام��ا فعالیت 
چندانی روی اکتش��افات آن انجام نشده و نیاز است 
برای توس��عه س��رمایه گذاری در معادن سیستان و 

بلوچستان، فناوری های آن را روزآمد کنند.
 ش��هناز نوایی، دبیر کمیته اکتش��اف خانه معدن 
ایران نیز با اش��اره به اهمیت توس��عه اکتش��افات و 
اش��تغالزایی در معادن سیستان و بلوچستان عنوان 
کرد: در راس��تای بهبود وضعیت معادن این اس��تان 
و تش��ویق س��رمایه گذاری برای تزریق منابع مالی، 
در وهله نخس��ت باید مصونیت س��رمایه گذار جدی 
گرفته ش��ود. تا زمانی که زیرس��اخت ها و مشکلات 
امنیتی، س��رمایه گذاران را تهدید کند، تمایلی برای 

سرمایه گذاری در حوزه اکتشاف وجود ندارد. 
این فعال معدنی همچنین گفت: اگر فعالیت های 
اکتشافی به شکل اصولی در معادن استان سیستان 
و بلوچس��تان افزایش پیدا کند، بخش گردش��گری 
این معادن نی��ز رونق می گیرد و به محرومیت زدایی 
از چهره سیس��تان و بلوچس��تان کمک خواهد کرد. 
برگزاری همایش��ی با محوریت تازه های اکتش��افی، 
معدنکاران این استان را از وجود فناوری های جدید 
آگاه می کند و سبب ترویج دوره های آموزشی درباره 

اکتشافات معدنی خواهد شد.
رون�ق مع�ادن سیس�تان و بلوچس�تان با  �

اکتشافات جدید
منصور قربانی، نایب رئیس کمیته اکتش��اف خانه 
معدن ایران نیز با اش��اره به اهمیت اقتصادی ذخایر 
مس پورفیری استان سیس��تان و بلوچستان، گفت: 
رونق اکتش��افات و فعال س��ازی معادن سیس��تان و 
بلوچستان، وضعیت اقتصادی این منطقه را دگرگون 
می کن��د زیرا ع��لاوه بر اش��تغالزایی ب��رای بومیان، 
آبادانی و محرومیت زدایی در روس��تاهای سیس��تان 
و بلوچس��تان جریان می یابد.  وی افزود: اکتشافات 
معدنی جدید، دس��تاوردهای خوبی برای این استان 
و جامعه معدنی کش��ور ایجاد کرده است.  در ادامه 
این نشست، سیداحمد مشکانی، عضو هیات رئیسه 
کمیته اکتش��اف خانه معدن ایران، پیشنهاد ساخت 
ش��هرک های معدن��ی را مطرح ک��رد و گفت: بخش 
معدن هم  مانند ش��هرک های صنعتی برای صنایع 
کوچک، می تواند شهرک های ویژه فعالیت مربوط به 
حوزه خود را داشته باشد. پروژه ساخت این شهرک ها 
در سیس��تان و بلوچستان قابلیت اجرایی دارد حتی 

می تواند به صورت سراس��ری در کش��ور پیاده سازی 
شود. ضمن اینکه برای توسعه فعالیت های اکتشافی 
در اس��تان بای��د در وهله نخس��ت، زیرس��اخت ها و 
بحث تامین آب معادن بررس��ی ش��ود. این موضوع 
می تواند ب��ه عنوان یکی از س��رفصل ها در همایش 
 اکتش��افی که قرار است برگزار شود، مورد بحث قرار 

گیرد. 
میرصالح میرمحمدی، استادیار دانشکده مهندسی 
معدن پردیس فنی دانش��گاه تهران نیز با اش��اره به 
مش��کل بهره برداران سیس��تان و بلوچستان عنوان 
کرد: با آموزش مستمر و برگزاری دوره های آموزشی 
در این اس��تان و استان های دیگر می توان اکتشافات 
اصولی که منجر به شناس��ایی ذخایر جدید می شود 
را بین معدنکاران اس��تانی، فراگیر و سرمایه گذاران 
را نس��بت به پروژه هایی ک��ه توجیه اقتصادی دارند، 
مطمئ��ن کرد و ریس��ک اکتش��افات را کاهش داد.  
همچنین امید اصغری، دانش��یار دانشکده مهندسی 
معدن دانشگاه تهران با تاکید بر افزایش فعالیت های 
آموزش��ی در اس��تان سیستان و بلوچس��تان گفت: 
خدم��ات آموزش��ی رایگان اس��تادان دانش��گاه در 
عرصه اکتش��افات معدنی این اس��تان می تواند موثر 
واقع ش��ود و خانه معدن سیستان و بلوچستان بهتر 
اس��ت در این زمینه ورود پیدا کند. ضمن اینکه در 
همایش اکتش��افات معدنی این اس��تان باید مطالب 
کاربردی و داده های جدی��د از محدوده های معدنی 
این اس��تان ارائه ش��ود. س��رمایه گذارانی که تمایل 
به س��رمایه گذاری در سیس��تان و بلوچستان دارند، 
خواه��ان اطلاعات فنی و اقتصادی هس��تند که باید 

در این زمینه کمیته محتوا تهیه شود.



احتمال این وجود دارد که همین روزها س��رمایه گذاران و سیاس��ت گذاران جهان 
با هش��دار ش��دیدی در باره هزینه جنگ تجاری امریکا و چین روبه رو ش��وند؛ رشد 

اقتصادی چین ممکن است کند شده باشد.
ب��ه گزارش مهر ب��ه نقل از رویت��رز، احتمال ای��ن وجود دارد ک��ه همین روزها 
سرمایه گذارن و سیاست گذاران جهان با هشدار شدیدی درباره هزینه جنگ تجاری 
امریکا و چین روبه رو ش��وند؛ نظرسنجی رویترز پیش بینی می کند رشد اقتصادی ۳ 
ماه سوم سال چین به کندترین حد خود از بحران اقتصادی جهان تاکنون می رسد.

بالا گرفتن تنش های تجاری با امریکا باعث ش��ده اس��ت درآمدهای صادرات این 
کش��ور کاهش یابد و چین س��عی می کند با سیاس��ت گذاری های مالی حمایتی و 
تس��هیل مواضع خود درباره ریس��ک زدایی از اقتصاد، از س��رعت کند شدن دومین 
اقتصاد بزرگ جهان بکاهد اما تاثیر کامل تعرفه های بالاتر امریکا هنوز احساس نشده 
است. تحلیلگران می گویند اقدامات حمایتی بیشتری در این زمینه لازم خواهد بود 
چراکه ریس��ک ها درباره چشم انداز رش��د اقتصادی چین، از ۳ ماه دوم سال بیشتر 
شده است. نظرسنجی رویترز از ۶۸ اقتصاددان نشان داد پیش بینی می شود در بازه 
ژوئیه-سپتامبر)نیمه دی 1۳9۶ تا نیمه مهر 1۳97( رشد اقتصادی چین ۶.۶درصد 
ش��ود که این کندتر از سال گذش��ته، با رشد ۶.7 درصد است و کندترین نرخ رشد 
از فصل نخس��ت سال ۲۰۰9 )زمس��تان 1۳۸7( تاکنون است. رشد پیش بینی شده 
برای ۳ ماه سوم، هنوز از هدف سالانه ۶.۵ درصدی دولت بالاتر است. تا به اینجای 
امسال یوآن ۶ درصد از ارزش خود در برابر دلار را از دست داده است. این می تواند 
باعث کاهش تاثیر تعرفه های امریکا ش��ود، ریسک هایی هم درباره خروج سرمایه از 

چین ایجاد خواهد کرد.
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 گروه معدن  
ترکیه بزرگ ترین مصرف کنن��ده آلومینیوم در 
منطقه خاورمیانه به شمار می آید که خود به دلیل 
هزینه ه��ای بالای تولید انرژی الکتریکی، از تولید 

اولیه آلومینیوم سهم بسیار اندکی دارد.
به گ��زارش اخبار فل��زات، ترکی��ه را به جرات 
می توان بزرگ ترین مصرف کنن��ده آلومینیوم در 
منطق��ه خاورمیانه دانس��ت. مق��دار مصرف انواع 
ش��مش و محصولات کارنش��ده آلومینیومی این 
کش��ور از حدود یک میلیون تن در س��ال 1۳91 
خورش��یدی )۲۰1۲ می��لادی(، به بی��ش از 1.۲ 
میلیون تن در س��ال گذشته میلادی رسید. نکته 
جالب توجه درباره این کشور سهم بسزای واردات 

در تامی��ن نیاز ش��مش و محصولات کار نش��ده 
آلومینیومی این کشور است. به گونه ای که به طور 
متوسط در ۶ سال گذشته، بازار عرضه داخلی این 
کشور، تنها حدود 14 درصد از کل نیاز این کشور 
به آلومینیوم را تامین کرد که حتی از این مقدار، 
کمتر از ۳۲ درصد به آلومینیوم اولیه تولید داخل 
)محصول احیای آلومینا( اختصاص داشت و باقی 
از مح��ل بازیافت قراضه ها تامین ش��د. ش��رکت 
اتی آلومینیوم تنها تولیدکننده آلومینیوم اولیه در 
ترکیه به ش��مار می رود ک��ه دارای ظرفیت حدود 
۶۵ هزار تنی اس��ت. این ش��رکت علاوه بر تولید 
آلومینیوم، به تولید س��ایر محصولات بالادس��تی 
صنعت آلومینیوم از جمله آلومینا می پردازد. این 

ش��رکت برای تولید آلومینا، بخش��ی از نیاز خود 
را از ذخایر بوکس��یت ترکی��ه و پالایش آن تهیه 
می کن��د و باقی را از محل واردات تامین می کند. 
با ای��ن حال، در طول چند س��ال اخیر، موفق به 
تولی��د با حداکثر توان ظرفیت نش��ده اس��ت که 
ای��ن امر می توان��د از افزایش هزینه ه��ای تامین 
انرژی الکتریکی در این کش��ور یا قدیمی ش��دن 
فن��اوری و تجهیزات تولید نش��أت بگیرد. گفتنی 
اس��ت این کشور بین س��ال های 1۳91 تا 1۳9۵ 
خورش��یدی )۲۰1۲ ت��ا ۲۰1۶ میلادی(، نزدیک 
ب��ه ۳۰درصد از ب��رق تولیدی خ��ود را از طریق 
سوزاندن زغال سنگ، حدود 41 درصد را از طریق 
گاز طبیع��ی، ۲۳درصد را از طری��ق نیروگاه های 

برق آب��ی و باق��ی را از س��ایر انرژی ه��ا از جمله 
انرژی های تجدیدپذیر تامین کرده است. علاوه بر 
اینکه این کشور بخش عمده ای از تقاضای انرژی 
خ��ود را از داخل تامین می کن��د، با این حال در 
دوره موردبحث، س��الانه بیش از 4 هزار گیگاوات 
س��اعت، برق از کشورهای همس��ایه نیز واردات 
داشته است. این عوامل سبب بالا بودن هزینه های 
تامین انرژی الکتریکی در این کشور شده و تولید 
محصولی همچون آلومینیوم اولیه که جزو صنایع 
انرژی بر است را به صرفه نمی کند. این امر با وجود 
تقاضای قابل توجه شمش و محصولات کار نشده 
آلومینیومی، مانع از رش��د و توسعه ظرفیت های 
ذوب آلومینیوم در این کش��ور شده است. مصرف 

بالای ش��مش و محصولات کار نشده آلومینیومی 
در ترکیه، سبب شد سرانه مصرف این محصولات 
در این کشور در سطح بالاتری نسبت به میانگین 
جهانی قرار بگیرد. در سال های اخیر که از شتاب 
رشد مصرف این محصولات در ترکیه کاسته شده 
است، رشد جمعیت منجر به کاهش نسبی سرانه 
مصرف ترکیه و کمتر شدن فاصله آن با میانگین 
جهانی شده اس��ت. به طور متوسط در طول دوره 
موردبررس��ی، س��رانه مصرف انواع ش��مش های 
آلومینیومی در ترکی��ه، حدود 4 کیلوگرم به ازای 
هر نف��ر بیش��تر از میانگین جهانی ب��ود که این 
میزان حدود س��رانه مصرف ای��ن محصولات در 

ایران است.

 هزینه های بالای انرژی 
 مانع توسعه صنعت آلومینیوم 

ترکیه

صاحبامتیاز:
موسسه فرهنگی و هنری روزگار وصل

مدیرمسئول:ناصر بزرگمهر
سردبیر:محبوبه ناطق

هم��کاران:س��ارا اصغری-ثم��ن رحیم��ی  راد- 
سیرانوش موسوی

مدیرفنیوهنری:مهدی نجفی
نمایندگیدفتراروپا:چکاوک بزرگمهر

عکس های کوین فریر عکاس خبری اهل کانادا تصویر دیگری از چین را نش��ان می دهد و این واقعیت 
را برجس��ته می کند که پکن برای غلبه بر چالش های مرتبط با کاهش وابس��تگی به س��وخت های فسیلی 

راه درازی درپیش دارد. 

فریر در سفری که به مغولستان داخلی داشته این عکس ها را از واحدهای فولادی غیرمجاز این منطقه 
گرفته اس��ت. مغولس��تان داخلی یک منطقه خودمختار در چین است که از شمال با مغولستان و روسیه 

مرز مشترک دارد. 

این تصویرها را روزنامه گاردین در س��ال 1۳9۵ خورش��یدی )۲۰1۶میلادی( در وب سایت خود منتشر 
کرده است.

ترجمه: گروه بین الملل

واحدهایفولادغیرمجازدر»مغولستانداخلی«
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